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Böjte Csaba üzenete

Találkozás, Kézfogás, Szövetség
Minden mi e földön van és él, a találkozásból, a felek javát, kibontakozását, életét szolgáló

szövetségbõl született. A legegyszerûbb sejtek is parányi atomok közösségébõl épülnek
fel. Ha körülnézünk a világban minden, de minden társat, szövetségest keres, partnert, kivel
összefogva önmagát, megálmodott szép létét megtudja valósítani. Az ami, vagy aki, elzárkózik,
az magára marad, elkezd sorvadni, elhal, elpusztul.

Kárpát-medencei nagycsaládunkat az összefogás, a befogadó jóság szülte. Árpád vezér a
honfoglaláskor meg tudta szólítani, és egy asztalhoz tudta ültetni az újonnan érkezett tör-

zseket, de a már rég itt élt közösségeket is. Nekem olyan jól esik tudni, hogy ezekbõl az idõk-
bõl nem kerültek elé üszkös romok, tömegsírok. Kárpát-medencei nagycsaládunk, a történé-
szek szerint, Árpád vezérsége alatt, nem kegyetlen csatákból, hanem bölcs vérszerzõdésbõl, a
törzsek egymást szeretettel elfogadó szövetségébõl született.
Annyira szeretem magam elé képzelni azt a ragyogó szép tisztást, ahol tanácskozni összeültek
az akkor élt nagyjaink. Szinte látom, ahogyan a marcona hadfik egymást méregetve, dühösen
kardjuk után nyúlnak, hogy valós vagy vélt igazukért elégtételt kérjenek. És látom, ahogy böl-
csen, határozottan megfogja karjukat Árpád atyánk, és szelíden inti õket: „Nézzétek, milyen
szép nagy ez a Kárpát-medence, van itt hely mindannyiunknak, ha összefogunk, ha bölcsen és
jóságosan egymás hóna alá nyúlunk, és váll a váll mellett dolgozunk, akkor itt a magunk és
gyermekeink számára hazát, otthont, egy tündérkertet alapíthatunk.”
Milyen jó lett volna jegyzetelni, rögzíteni ezeket a beszédeket, a sokféleségbõl egységet ková-
csoló Árpád atyánk karizmatikus gondolatait, vonásait, álmait, mely otthont teremtett szá-
munkra ezen a földön. Milyen jó lenne ma is újból és újból felolvasni, meghallgatni, idézni õt. 

Az emberek biztos, hogy elõre gyanakodva figyelték egymást, de aztán szívüket megnyitotta
a szép szó, örömmel hallgatták az éber szemmel álmodó nagy embert, a közösséget szü-

lõ, és így népünk atyjává váló vezért. Hallgattak a jó szóra, magukévá tették az Árpád álmát,
pedig akkor, ott olyan kevés esélye volt annak, hogy a sok törzsbõl, népbõl egy egységes közös-
ség, egy ország szülessen. A csoda melyben Árpád atyánk hitt megtörtént, nagyon gyorsan, a
másik be és elfogadásából Európa közepén megszületett egy ország, mely jóságosan otthont
adott mindenkinek. Nem tudom, hogy a sok törzs, a már a medencében élõ avar, szláv közös-
ségek, és õseim a székelyek, pontosan mikor és hol tették magukévá ezt a szép Árpádi álmot,
de hiszem, hogy az a nap volt népünk születésnapja.

Ünnepre születtünk, de ha valamit szeretnék megünnepelni az egészen biztos, hogy nem
Mohács, vagy az aradi vértanúk emléknapja, de nem is Trianon, vagy 2004. december 5-

e, hanem ez a névtelen nap, a vérszerzõdés, a szövetségkötés napja. Én ezt a napot szeretném
gyermekeinkkel, testvéreimmel mind tudatosabban megünnepelni, újra megélni. Lelkem az Is-
tennel kötött szövetségbõl született, az Újszövetség gyermeke vagyok, testem, létem e földi ho-
rizonton, Árpád vezér világ felé nyitott álmából, vérszerzõdésbõl fakadt. Mindkét szövetség
nyitott a közösségre, az új testvérekre, arra amit Jézus Krisztus így fejez ki: „legyetek egyek, aho-
gyan Én és az Atya egy vagyunk..”

Annak idején könnyes szemmel fogtuk meg egymás kezét és énekeltük: „Arra születtünk,
hogy tiszta szívvel szerethessünk, boldogok legyünk...” Hittük, hogy ezt az álmot meg is

fogjuk tudni valósítani, ha felnövünk. Papi életem jelmondata, anyánk, az Egyház, a II. Vati-
káni Zsinaton megfogalmazott szép gondolata: „Isten azt akarja, hogy az emberiség egy csalá-
dot alkosson és egymásnak testvérei legyünk”. 
Nem leszámolni, háborúzni akarok, hanem testvérekre találni. Meg vagyok gyõzõdve arról,
hogy a testvér felé kinyújtott kezet elõbb-utóbb szeretettel megfogják fogni. Hiszem, hogy min-
dig van tovább, van jövõ, de csak annak, ki nem magába roskadva bezárkózik, hanem aki mer,
a kölcsönös szeretet nevében elõre lépni, szövetséget kötni.
Szeretném magasba emelni Árpád zászlaját, és hívni mindenkit, ki itt él a Kárpát medencében,
hogy egy lakható, élhetõ világot, otthont, tündérkertet teremtsünk imádságos kitartó munká-
val, sok-sok továbblépést keresõ õszinte beszélgetéssel, a magunk és az ajándékozó Istenünk
örömére. 

Szeretettel, Csaba t.

Karácsony nagy üzenete: 
a boldogság benned van, 

és te ezt 
odaajándékozhatod 

Isten nevében társadnak,
gyermekednek, 
mindenkinek. 

Tedd meg alázattal, 
hisz erre születtél! 

Böjte Csaba

Szõllõsy Júlianna: 

MI A SZERETET?

A szeretet: tavasz.
A szeretet: öröm.
A szeretet: tapintat.
A szeretet: barátságos mosoly,
amivel megsimogatunk valakit.
A szeretet: elismerõ szó.
A szeretet: megértés.
A szeretet: mindennapi kenyér.
A szeretet: adni, amire 
a másiknak szüksége van.
A szeretet: elfogadni, 
amit a másik ad.
A szeretet: kifinomult érzék 
a másik igénye iránt.
A szeretet: egymásnak 
ajándékot adni 
és az ajándékban 
magunkat adni.
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K É P V I S E L Õ - T E
December 3-án, pénteken tartotta
Vécsey László polgármester a kiskonfe-
renciának nevezett testületi megbeszé-
lést, melyre a képviselők az egész nap-
jukat rászánják. Ilyenkor – évente egy-
szer vagy szükség szerint kétszer - tel-
jes alapossággal és részletességgel át-
tekintik az önkormányzat előtti legfon-
tosabb ügyeket, hogy amikor döntést
kell hozni, már teljesen körüljárt módon
tudjanak dönteni. A konferenciát köve-
tően azonban délután még a hivatalos
képviselő-testületi ülést is megtartot-
ták. Az ülés megkezdésekor jegyző úr
bejelentette, hogy minden képviselő
eleget tett a vagyonnyilatkozat beadási
kötelezettségének, így mindenki élhet
képviselői jogaival.

Csatorna díjak 2011-re
A csatornadíj mértéke a DMRV-vel folyta-
tott eredményes tárgyalás eredményekép-
pen, mindössze 7, illetve 9 Ft-tal emelke-
dik, így ez nem lesz számottevõen észre-
vehetõ. A díjtételeket a képviselõ testület
is elfogadhatónak találta és egyhangúlag
megszavazta a következõk szerint 
a lakossági csatornadíj 355 Ft/m3 + áfa
a gazdálkodó szervezetek számára 
460 Ft/m3 + áfa

Hulladékszállítás 2011-ben
Mint ismert, a lakossági hulladékszállítás
díját az önkormányzat évrõl-évre kiegé-
szítette, de csökkenõ mértékben így
Szadán a szemétszállítási díj már megkö-
zelíti a valós piaci árat. Még ebben az év-
ben is lesz önkormányzati hozzájárulás,
de már csak évi 2 millió Ft körüli mérték-
ben. Az önkormányzat elõrelátó volt, így
nem éri ugrásszerû díjemelés a lakosságot
annak ellenére, hogy fokozatosan telepü-
lésünk is áttér a Zöld Híd rendszerére.

Mivel sok településen nem így jártak el,
ott bizony komoly gondok támadnak,
mert a valóban korszerû és a környezetet
nem szennyezõ hulladékártalmatlanítási
rendszer bizony jóval költségesebb, mint
amikor csak belerakták a szemetet egy bá-
nyagödörbe, ami aztán a vizet, a talajt és
a levegõt sok évtizedig, vagy még azon is
túl szennyezte.
Továbbra is fennmarad a kukás szemét-
szállítás mellett a zsákos megoldás is,
részletesebben lásd a Szada Nova Non-
profit Kft ezzel kapcsolatos tájékoztatásá-
ban a 6. oldalon.

A 2011. évi költségvetés 
koncepciója
A várhatóan továbbra is csökkenõ állami
leosztás miatt ismét, mondhatni még szi-
gorúbb gazdálkodásra kell számítani, bár
a pontos számadatokat az Országgyûlés
még nem döntötte el. Emiatt megfonto-
landó egy bizonyos építményadó beveze-
tése Szadán is, hasonlóan sok más tele-
püléshez. Az önkormányzat azonban
nem akar jelentõs terhet tenni senkire,
ezért inkább jelképesen vezetik be ezt az
adónemet, s ezt is kizárólag a gazdálkodó
szervezetekre, s azokon belül is csak a 150
m2-nél nagyobb hasznos alapterületû
épületekre. A díj is alacsony, mindössze
200 Ft/m2 lesz. Igaz, hogy ez nem hoz ko-
molyabb bevételt a községnek, de a ki-
sebb összegek is nagyon fontosak a költ-
ségek fedéséhez.
Teljes egyetértés alakult ki a rendkívül ta-
karékos üzemeltetésben, mert, ahogy
Oroszi Sándor Süni alpolgármester fogal-
mazott, a fejlesztési kiadásokat nem sza-
bad csökkenteni, mert a fejlõdés megállí-
tásával a jövõnket veszélyeztetnénk.
Vécsey László polgármester szintén hang-
súlyozta a fejlõdés fontosságát, jelentõsé-

gét, az elõrehaladás motorja minél több
termelõ beruházás Szadára vonzása.

A helyi adók mértéke
Az adókat az önkormányzat nem emeli, a
mértékek a tavalyi szinten maradnak.
Szerencsére megváltozott a korábbi or-
szággyûlési határozat, az iparûzési adók
változatlanul az önkormányzatokhoz
folynak be, legalább erre bizton számít-
hatnak a települések.

Az ÁMK alapító okiratának 
a módosítása
Az Általános Mûvelõdési Központ az is-
kolán, óvodán, faluházon, a könyvtáron,
teleházon, a Székely Bertalan Mûvészeti
Központon és Galérián túl mûködteti a
konyhát és még a Szociális és Gyermekjó-
léti Alapszolgáltatási Központ (SZAK) is
beletartozik. 
A testület úgy látta, hogy az épületében is
megújult SZAK tevékenysége kevésbé
kapcsolódik az ÁMK elsõsorban oktatási-
nevelési feladataihoz, célszerû az önálló-
sítása. Ugyanígy a konyha önálló gazda-
sági egységgé alakítását is elhatározták. Ki

Képviselők

Külső tagok az ülésen

Vendégek az ülésen
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Szada, Gorkij–Vasút út sarok

Mindennap nyitva tartó 
boltunkban megtalálja: 
✿ lakása díszeit, 
✿ szerettei ajándékát,
✿ virágokat,
✿ koszorúkat és ünnepei
dekorációját.

Telefon: 06/28/404-215
06/30/608-3261

„Hogy szebb legyen az otthona,
hogy ajándékozni öröm legyen,
mi segítünk.

Jöjjön el hozzánk.”

VIRÁGMú́VES

is írták a pályázatot az önálló intézmé-
nyek vezetõi munkakörére. Természete-
sen a SZAK és a Konyha dolgozói tovább-
ra is közalkalmazottak maradnak. Jelen-
leg az ÁMK kötelékébe 71 fõ tartozik. Az
alkalmazottaknak évvégén az intézmény
bérmaradványa terhére jutalomként étke-
zési utalványokat oszthat ki Ágotai Ferenc
igazgató.

Őrsparancsnok Gergely János 
r. főhadnagy
Fõhadnagy úr hosszabb ideje megbízott-
ként vezette a Versegyházi Õrsöt, januárt
elsejétõl ugyanezt kinevezett parancsnok-
ként teheti. A szadai képviselõ-testület jó-
váhagyta a kinevezést.

Megújuló energia
Petrák Árpád alpolgármester ismertette a
gödöllõi egyetemen folytatott megújuló

energia tárgyalások eredményét. Energia
fûz telepítéséhez az adottságok Szadán
megfelelõk, és nagyon sok összetevõnek
kell egyidejûleg megfelelni, ahhoz, hogy
ebbõl valóság legyen. Az energiafûz ter-
meléséhez szükséges földterület elsõsor-
ban idõsebbek kezében található, akik
kevésbé érdeklõdnek eziránt a lehetõség
után (eleve sok a parlagon hagyott terü-
let). A telepítéshez beruházási tõke kell,
ám ehhez támogatást a Natura 2000 vé-
dett területeken nem jár. Az önkormány-
zat sem tud anyagi támogatást adni, leg-
feljebb szervezési
segítséget. Amen-
nyiben viszont a
pelletgyártás bein-
dul, akkor más az
önkormányzati in-
tézmények felvevõ-
piacai lehetnének a

terméknek, de ez sem ilyen egyszerû, hi-
szen ahhoz új kazánok kellenének.
Több más lehetõséget is mérlegelnek,
mint például a nyári fûnyesedék össze-
gyûjtésével metángáz készítést, vagy a
napenergia hasznosítást.
Bizonyos mérethatárok felett éri meg,
amihez tárolók kellenek, gépek kellenek,
s ma még bizonytalan milyen állami tá-
mogatásra lehet majd számítani.
Sokan nagy reményeket fûznek a január-
ban várható új Széchenyi tervhez.

WK

Lakossági fórum az Ady Endre, 
Kertalja és a Rákóczi utca ügyében 
2005. óta több lakossági fórumon ismertette az önkormányzat Szada
településszerkezeti tervét (TSZT) a lakosság elõtt, ám akkor az nem
váltott ki a szokásosnál nagyobb érdeklõdés. Most érkeztek be észre-
vételek, tiltakozások a TSZT azon eleme ellen, amely az Ady Endre és
a Kertalja utca összekötését, illetve a patakmeder melletti sétálóút
(zöld folyosó) tervét tartalmazza. Vécsey László polgármester a félel-
mek tisztázására, illetve az érvek ismertetésére és az ellenérvek fel-
színre kerülése érdekében új lakossági fórumot hívott össze, kimon-
dottan ennek a területrésznek a lakói számára, december 1-jére.
A fórum ez alkalommal telt ház mellett zajlott. Polgármester úr és a
szerkezeti terv készítõje, Sasy Nagy lldikó adtak elõször részletes tá-
jékoztatást arról, hogy mit is jelent egy település életében a szerkeze-
ti- és a rendezési terv, és hogyan, milyen elképzelések és szabályok
szerint készül az el, számos hatósággal egyeztetve.
Az érintett terület kapcsán a megadott tájékoztatás legfontosabb ele-
me az volt, hogy ez a terv csak lehetõség, és nem kötelezettség. Pol-
gármester úr ismételten egyértelmûvé tette, hogy az önkormányzat
utat nem vásárol, csak akkor valósul meg a térképeken látható terv,
ha azt a tulajdonosok végrehajtják a saját szándékuk szerint, a saját
költségükön.
A kérdések feltétele és megválaszolása kapcsán viszont egyértelmûvé
vált, hogy ez a terv, mint lehetõség is komoly következményekkel jár.
Ugyanis, azokra a részekre, ahová az utat jelölték – pl. Ady Endre u.
folytatását, oda a továbbiakban építési engedély nem adható ki.
A kérdések és válaszok során megfogalmazódott, hogy milyen elõ-
nyei lehetnének a zsákutca megnyitásának (szemétszállítás, mentõk,
tûzoltóság, stb.). Ugyanakkor a résztvevõk továbbra is hangsúlyoz-
ták, hogy az Ady Endre utcaiak pontosan azért adták be annyi alá-
írással a tiltakozást, mert számukra fontosabb a zsákutca megtartá-
sából származó elõny.
Az Önkormányzat az elhangzottak alapján a lakosok részére kikül-
dött kérdõíven kívánja felmérni a zsákutca megtartásának támoga-
tottságát.

Simon Erika

Képviselők
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–  Az Önkormányzati Társulás tulajdonában levõ Gödöllõ-
Ökörtelekvölgyi hulladéklerakó Szerzõdéses partnere lett
településünk is.
– A 2011-ben érvényes szemétszállítási díjakról
– Kedvezményes egyösszegû díjfizetésrõl
– Nagyobb összegû hátralékok rendezésérõl
– Hóeltakarítási és csúszásmentesítési feladatainkról

1.) A Zöld Híd Régió Kft. által üzemeltetett Gödöllõ-Ökörtelekvöl-
gyi hulladéklerakó partnerei lettünk 2010. novemberétõl, miután
az együttmûködési megállapodás részünkrõl is aláírásra került.
Megnyugtató módon rendezõdött fenti idõpontra a szelektív gyûj-
tés további folytatása. Ugyanis változatlan feltételekkel szállíthat-
juk erre a telepre is a zsákos szelektív hulladékot, melyet települé-
sünkön egyre többen megkedveltek. Ennek begyûjtési és szállítási
költsége településünket terheli, de a zsákokat ingyenesen fogják 
januártól biztosítani.
A szelektív gyûjtés teljessé vált azáltal, hogy a településrészenként
kialakított gyûjtõszigeteken (összesen 6 helyen) elhelyezhetõ 
a válogatva gyûjtött papír, mûanyag és színes üvegpalack az 
1,1 m3-es mûanyag konténerekbe.
Saját kezelésben csupán az iskola udvarban hagytunk meg szelek-
tív gyûjtésre konténereket a diákok nevelési lehetõségére.
Többi helyen az ürítést az egyre inkább ütemessé váló rend szerint
a Partnerünk szállítójármûve végzi.
A gyûjtõszigetek környékének gondozását havi  rendszerességgel
településünk vállalta, közhasznú munkások bevonásával.
Az új hulladéklerakóhoz csatlakozásunk vonzata többirányú:
– Egyrészt egy nagyon korszerû hulladékfeldolgozás történik a te-
lepen (iskolásokat és minden más érdeklõdõt szívesen fogadnak
az egyeztetett idõpontban) – melynek eredményeként a deponá-
lásra kerülõ hulladék mennyisége 1/3-ra csökken! A mûveletek 
során eltávolítják a fémet, a komposztálható és az égetéssel hasz-
nosítható részeket.
Az utóbbit bálázva értékesítik hõerõmûveknek.
– Másrészt ennek a technológiának magas a bekerülési és fenntar-
tási költsége, melyet a lerakóhelyi díjakban érvényesít az üzemel-
tetõ. (Tájékoztatásul: 2011.évi díja a korábbi partnerünknek 9.850,–
forint, az újnak pedig 15.127 forint tonnánként.)

A begyûjtés-szállítás díját változatlanul hagytuk, és az Önkor-
mányzatunk továbbra is vállalt támogatást a lakossági díjakban
(közel 3 millió forintot), mégis díjemelésre kényszerülünk közel
12,5 %-os mértékben.
Kérjük a megértésüket! A tavasszal meghirdetésre kerülõ veszélyes
hulladék gyûjtése és a lomtalanítás továbbra is ingyenes lesz. A ve-
szélyes hulladékok és az elektronikai hulladékok gyûjtését már a
Zöld Híd Régió Kft-vel közösen szervezzük, melyet évente több-
ször is meghirdetünk.
Igyekszünk új partnerünkkel megtalálni a fûnyesedék  begyûjtésé-
nek és elhelyezésének lehetõségét vegetációs idõben (május-szep-
tember között). Bár az igazán jó megoldást az jelentené, ha a kép-
zõdés helyén vállalná mindenki a komposztálást.
Ezáltal a humusz és tápanyag visszakerülne a saját földterületre.

2.) Az Önkormányzati rendelet alapján  2011 január 1-tõl  érvényes
szemétszállítási díjtételek:
– 1 db 110 l (120 l) kukás hulladékszállítás háztartási lakossági
díja: éves:  26.940 Ft,  negyedéves:  6.735 Ft
– Szelektív gyûjtésre 4 db zsák ingyenesen (2 havonta) átvehetõ
irodánkban.
– Feliratos zsák („Településfejlesztés SZADA”) irodánkban és 
a Zsuzsi boltban vásárolható:   500 Ft/db áron.

– Féléves (hétvégi házaknál) díjkiváltás történhet továbbra is 
20 db feliratos zsák megvásárlásával, melyet lezártan lehet elhe-
lyezni a Központi Gyûjtõszigeten. (Dózsa Gy. út 23/C.)
– Vállalkozók kukás díja 1 db 110 l/120 l kukára:
2 havonta történõ számlázással az áfát is tartalmazó díj:

6.560,– Ft/2 hó
– Konténeres szemétszállítási díj:
Egyedi megrendeléssel, 24 órás kihelyezés esetén:

4.500,– Ft/m3 + áfa
Konténer mérete: 3, 4, 6, 7 m3

3.) Aki 2011. február 28-ig befizeti pénztárunkba, vagy számlánkra
az éves díjat, közel egyhavi kedvezményt kap:

25.000,– Ft befizetésével rendezheti éves díját!

– Aki nem tud eljutni irodánkba, telefonon kérhet csekket és pos-
tafordultával megküldjük.
– Banki átutalást is elfogadunk.
Számlaszámunk: 10103836-49329500-01000007
Csekken vagy átutalással történõ fizetésnek február 28-ig meg kell
érkezni a számlánkra!
– Amennyiben szemétszállítási díjából fizetési elmaradása van,
azt elõbb rendezni kell!

4.) Nagyobb összegû tartozások rendezése:
Az év elején indított ügyvédi felszólítások (márciusban és június-
ban) nyomán 17 ingatlantulajdonos minden hátralékát rendezte,
20 pedig részletekben  törleszt.
Akik sem az ügyvédet, sem irodánkat nem keresték fel, azok irá-
nyába a végrehajtás hamarosan megindul. A kamatokkal, egyéb
költségekkel megnövelt néhány tízezer forintos követelés a több
százezres értéket is elérheti.
Végsõ esetben a tartozás ingatlanra terhelhetõ.
Kérjük mindezek megfontolását, mert január hónapban Önkor-
mányzatunk felveszi a kapcsolatot a követeléskezelõvel.

5.) A november végi – december eleji télkezdet próbára tette úgy 
a hóeltakarítást végzõ vállalkozót, mint minden ingatlantulajdo-
nost – velük együtt a gyalogosan és autóval közlekedõket.
Hóeltakarításnál I. ütemben aszfaltos utak, ezen belül is a mere-
dek szakaszok kerülnek sorra.  Csúszásmentesítés sóval,
aprószemû kõvel, illetve homokkal történik.
A II. ütemben következnek a kavicsterítésû, illetve földutak, amint
a 10 cm-t eléri a hó vastagsága. Ezeken az utakon az autók téli gu-
mival történõ közlekedését kell  biztosítani. Csúszásmentesítést
aprószemû kõvel, homokkal, esetleg sóval végezzük.
A gyalogos közlekedésre a járdákat (ingatlan elõtti szakaszon, még
ha az út túloldalán van is!) annak hiányában 1 m szélességben az
útszakaszon kell  csúszásmentesítést  végezni az ingatlan tulajdo-
nosának. Függetlenül attól, hogy a hóeltakarító gépek mikor érkez-
nek oda.
A járdák, középületek elõtti szakaszát és a buszvárók tisztítását
közhasznú munkások végzik.
A csúszásmentesítést homokkal és alternatív jégoldóval (kálci-
umklorid) történik – utóbbi a díszburkolatoknál egyedül megen-
gedett.

Kérjük lakótársainkat is, hogy a járdák és  gyalogos közlekedésre
szolgáló útszakaszok tisztításánál az alternatív csúszásmentesítõ
anyagokat (forgács, fûrészpor, homok, hamu) helyezzék elõtérbe
és a só használatát lehetõleg kerüljék!

Pálmai Zoltán 
ügyvezetõ igazgató

Szada Nova Nonprofit Kft. tájékoztatója
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Beruházások

Elkészült a SZAK
A meghívottak nagy örömmel vették birtokba a Szociális és
Gyermekjóléti Alapszolgáltatási Központ kívül belül látványo-
san megújult épületét..
A projektzáró hivatalos rendezvényt Vécsey László nyitotta meg,
egyben értékelte az elvégzett munkát és részben a SZAK felada-
tait is, majd Jánosi János fõépítész is elmondta a fõtér és a fõté-
ren belül az épület szerepét. Mindketten kiemelték, hogy az
épület egyrészt megtartva a hagyományos stílust, mégis mo-
dern, szép és beleillik a környezetébe.
A lehetõségeket még nem is merítették ki, mert a tetõtér még
üres, pedig onnét nyílik a legszebb kilátás a településre. A tervek
szerint ott a fiatalok kapnak majd teret a foglalkozásaikhoz a jö-
võben.
A földszinten az idõsek számára alakították ki a lehetõséget,
minden szigorú elõírás betartásával. Korszerû akadálymentes
megközelítést építettek ki, sõt gondoltak a gyengén látókra és a
nagyothallókra is. A padló kialakítása olyan felületet is tartal-
maz, amely vezeti a fehér bottal közlekedõt, a nagyothallók szá-
mára a hallókészülékeik hathatósabb használatát pedig egy 
beépített elektronikai rendszer segíti azáltal, hogy felerõsíti az
épületen belül a jeleket.

Úttest, csatorna, a túloldalon járda segíti  a közlekedést a Pazsaki úton

A hideg ellenére továbbra is szorgalmasan folyik az építkezés

Bővült az úthálózatunk 
Befejezõdött a Margita térségben az útépítés.

Főtér kialakítás
Megszépül és használhatóvá válik a fõtér. A hidegre fordult idõ
ellenére szorgalmasan épül, lassan láthatóvá válik a végsõ kiala-
kítás mikéntje.

Kezdődik a csatornázás
Elkezdõdött a régóta várt csatorna projekt, mely 4 milliárd fo-
rintos beruházás.

Vécsey László
projektzáró
összefoglaló
beszéde

A megnyitó
hallgatósága
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Bursa Hungarica Felsőoktatási 
Önkormányzati Ösztöndíjpályázat
2011 
Szada Község Önkormányzat Képviselõ Testülete 2010. novem-
ber 11-én megtartott Testületi Ülésén elfogadta a Szociális Bi-
zottság által elõterjesztett javaslatot, mely alapján a 2010. évben
pályázó 17 fõ között az alábbiak szerint osztotta el a költségve-
tés által erre a célra biztosított 90.200,– Ft/hó összeget:

9.800,– Ft/hó támogatásban 1 fõ
7.800,– Ft/hó támogatásban 3 fõ
5.800,– Ft/hó támogatásban 4 fõ
3.800,– Ft/hó támogatásban 8 fõ
3.400,– Ft/hó támogatásban 1 fõ részesül.

Pályázóinknak eredményekben gazdag tanévet kívánunk!
Szada, 2010. december 6.

Jámbor Lajos
jegyzõ

Látássérültek figyelmébe
A Gödöllõ és Térsége Látássérültjeinek Egyesülete legfontosabb
feladatának tekinti, hogy sorstársaihoz minden számukra fon-
tos tájékoztatást megadjon, segítve ezzel az ügyes-bajos dolgaik
intézését. Többek között segíti a támogatások megszerzését, az
életvitelüket megkönnyítõ eszközök beszerzését, a támogatások
igénybe vételét. Rendszeresen tartanak szabadidõs összejövete-
leket is.
Ezúton is kérik olvasóinkat, hogy a környezetükben élõ látássé-
rülteket tájékoztassák az Egyesület adta lehetõségekrõl és elérhe-
tõségeikrõl, hogy valóban segíteni tudjanak.

A Gödöllõ és Térsége Látássérültjeinek Egyesülete, Gödöllõ,
Palotakert 4. szám. 
Szerdai napon 9-13-ig, csütörtökön 13 - 16-ig. 
Telefonszám: 06-28-420-262, 06-70-387-5265

Tisztelt Szadai Lakosság!
Ezt az évet is magunk mögött tudhatjuk nemso-
kára, így ez úton szeretnék Nagyon Boldog, és
Békés Ünnepeket kívánni az elõttünk álló ün-
nepekre. Kérek mindenkit, hogy továbbra is fi-
gyeljenek oda egymásra, és a környezetükben
élõ idõs emberekre, hogy a jövõben is megtart-
hassuk e BÉKÉS falunk környezetét.

Kiemelem, és egyben megköszönöm PETNEHÁZY BALÁZS-
nak, valamint a szadai POLGÁRÕRSÉGNEK, a sok áldozatos
munkát, amelyben a közbiztonság érdekében nekem segítettek.
Nagyon büszke vagyok rájuk, mivel embert próbáló körülmé-
nyek között is folyamatosan számíthattam rájuk!

Zárásul megjegyezni kívánom, hogy ha bárkinek, bármi-
lyen észrevétele van a falunk közbiztonságával kapcsola-
tosan, kérem jelezzék felém, vagy a Polgárõr vezetõnek,
Nagy Lászlónak, mivel a legnagyobb nyugalomban, és biz-
tonságban szeretnénk tudni a lakosaink minden napjait 
a jövõben is!

Üdvözlettel: Ármós Tamás 
körzeti megbízott

F okozatosan körvonalazódik az Egyetemmel közösen vég-
zett elõkészítõ munka során, hogy milyen megújuló ener-
giatermelési lehetõségek vannak Szadán. A mostani kuta-

tás és tanulmánykészítés az energia célú növénytermelés módo-
zatainak a feltárására irányul, illetve a tényleges hasznosítás
esetleges elõkészítésére.
Korábban kiderült, hogy a biogáz üzemhez nincs elegendõ
nyersanyag a környéken, a nap- és a szélenergia termelés, amed-
dig állami támogatásban nem részesül, addig csak nagyon apró
lépésekben halad az országban, A hévíz hasznosítás pedig rend-
kívül beruházás igényes, ezért állt meg a már bíztató fázisban
lévõ szadai hévíz felszínre hozatala is.
Változatlanul fennáll azonban a lehetõség a sok parlagterület
hasznosítására energia növénnyel, ezen belül is az energiafûz
termesztéssel. A fûznek ismertek olyan klónjai, amelyek a mi
éghajlati és talajadottságaink mellett jól fejlõdnek, kétévente
történõ betakarítással 15-20 éven keresztül ültetvényben tartha-
tók.
A letermelt fás szárak aprítva eladhatók háztartásokba fûtésre
vagy nagyobb mennyiség esetén egy szadai központi fûtõmûvet
is kiszolgálhatnának. Ez utóbbi lenne a legbiztonságosabb, hi-
szen így hosszú idõre a felvevõpiac is adott lenne.
Mindezzel szemben áll a beruházási összeg, ami azonban nem
csekély. Egy hektár energiafûz telepítési költsége a talajelõ-
készítéssel együtt 400-500 ezer Ft, és mivel a mi területeink
nagy része a Natura 2000 védelem alatt áll, itt a termelés folytat-
ható, de ültetvénytelepítésre támogatás nem adható.
A tanácskozás folytatódik, de meg kell szervezni nem csak a te-
lepítést, hanem a tárolást, feldolgozást, értékesítést, s ez csak
nagyobb létszám összefogásával képzelhetõ el, hacsak nem
akad egy tõkeerõs vállalkozás. Az önkormányzat is segíthet a
szervezésben valamint a termelõk összefogásában. Közösen,
termelõ-csoportként fellépve, az önkormányzattal a háttérben
még a bankoktól is kedvezõbb feltételeket lehetne kapni.
Lehet, hogy ez a jövõ, de még ezt ki kell érlelni. Minden esetre
a horribilis gázárak azt vetítik elõre, hogy saját érdekünkben
meg kell találni a gáz kiváltásának a módját minél hamarabb.

Windhager

Megújuló erőforrás 
– energiafűz ültetvény Szadán?
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TRANS MOTORS KFT.
v á l l a l

konténeres szemét-, sitt-,
sóder-, homokszállítást.

Gépi földmunkát, 
pincetömb kiemelést.

Szada, Kossuth u. 18/A
Tel.: (20) 9547-647

Ebben a tanévben is, immár hetedik alkalommal, megrendezésre ke-
rült a Pedagógiai Tanácskozás az ÁMK-ban, november 26-án. A mint-
egy 12 órás eseménysorozatnak a elsõsorban a diákok örülhettek, mi-
vel ez a nap tanítási szünet volt – persze, annak a 11 gyermeknek, akik
igényelték, a napközis tanítók tartottak ügyeletet.
A Tanácskozás reggel 8 órakor vette kezdetét az iskolában egy tantestü-
leti értekezlettel, ahol sorra vettük az elõttünk álló eseményeket, hogy
milyen alkalmak várnak még ránk ez évben. Szó esett többek között a
karácsonyi készülõdésrõl, a Székely Mozaikról, és nem utolsó sorban
az Emlékév kapcsán rendezendõ történésekrõl is. Az évforduló kap-
csán ugyanis megrendezésre kerül majd egy iskolán belüli vetélkedõ,
Verók Ildikó közremûködésével egy kiállítás, év végén sor kerül egy jó-
tékonysági bálra, továbbá lenne ezek között a keretek között sportver-
seny is. Végül természetesen szót kell ejtenünk az emlékkönyvrõl is,
ami felölelné az iskola eddigi történetét. Az áttekintõ értekezlet után
pedig Benárd Katalin fejlesztõ pedagógus tartott egy rövid elõadást a
tanulási zavarokkal küzdõ gyermekektõl, valamit prezentált egy – álta-
lam azóta elõszeretettel alkalmazott – rövid, tanulást segítõ játékot is.
A rendezvény 10 órakor a Faluház nagytermében folytatódott egy kér-
dõív-összegzõ megbeszéléssel. Akinek a gyermeke nem a szadai iskolá-
ba jár, talán nem is tudja – bár különbözõ fórumokon közzé lett téve
-, hogy õsszel a diákok szülei kitöltöttek egy kérdõívet arról, hogy mi-
lyen véleményekkel vannak az iskoláról, meg vannak-e elégedve vele,
esetleg miben látják a hiányosságokat. (Az újság további hasábjain
megtalálható a kielemzett kérdõív részletes ismertetése, számosított
adatokkal, és a konklúziók leszûrésével.) Sajnálatos módon – annak el-
lenére, hogy meg lett hirdetve – mindössze 3 olyan szülõ jelent meg a
megbeszélésen, akinek a gyermeke is iskola diákja. Nem tudom, hogy
ebben az esetben mit lehet egyáltalán megvitatni? Persze korai volt az
idõpont – de az esti alkalmon sem vettek többen részt… Összességé-
ben véve sikeresnek tekinthetõ a kérdõív: kitöltöttsége majdnem 70%-
os, és mindenképpen pozitívnak tekinthetõ az értékelése is. Ezúton is
szeretnénk megköszönni minden szülõnek, aki vette a fáradságot,
hogy kitöltse, és ezzel segítse az iskola pedagógusainak munkáját.
Az ebédszünetben – váratlan rajtaütéssel – meglátogatták a tanácsko-
zás résztvevõi a nemrég átadott Szociális Alapszolgáltatási Intézmény
(SzAK) gyönyörû, új épületét. Oroszi Zsuzsa mutatta be kedvesen az
intézményt, ismertette a régi – új funkciókat. Még arra is volt idõ, hogy
átsétáljunk a Közösségi Ház (régi Varroda) épületébe. Itt már évek óta
mûködik az iskola technika szakterme. A „szakosok” haza költözése
után a termeket úgy alakítottuk ki, hogy akár órákat is lehet tartani,
vagy inkább az egyik teremben a tanulószoba rendezkedhet be, míg a
másikban – akik már elkészültek a leckékkel, tanulással – biliárdozhat-
nak, csocsózhatnak, pingpongozhatnak, vagy nézhetnek tv-ét, videót,
hallgathatnak zenét, beszélgethetnek. A hely akár osztályrendezvények
megtartására is alkalmas.
A konyhások által készített megszokott finom ebéd elfogyasztása után
elõször egy rövid elõadás hangzott el a KULTUSZMINISZTER, gróf
Klebelsberg Kunó életérõl, és elsõsorban iskolaépítõ munkájáról. Ez-
után majd két órán keresztül valóban szájtátva figyeltük Uzsalyné dr.
Pécsi Rita elõadását a tanár – diák – szülõ kapcsolatról. Az érzelmi ne-
velés, intelligencia új területeit, annak óriási lehetõségeit taglalta szí-
nes, hasznos, izgalmas elõadásban. Erre mondják azt, hogy ezt min-
denkinek hallania kellett volna. Akit egyébként érdekel a téma, annak
felhívom a figyelmét, hogy néhány könyvét ebben a témában kéré-
sünkre itt hagyta. Ezek 1.000,-Ft/db áron az iskolában korlátozott pél-
dányszámban megvehetõk  (Ma a szeretetnek más arca van, A nevelés az
élet szolgálata). Késõbb öt órától az étteremben tartott még egy kiváló
elõadást az érdeklõdõ szülõknek. 
16 órától Sió László oktatási szakértõ tartott elõadást az új oktatáspoli-
tika terveirõl, realitásairól, gondjairól. Átfogó, világos – ha nem is min-

denben biztató (l.: pénz hiánya) képet alkothattunk,
és minden kérdésünkre egyenes választ kaphattunk.
Köszönjük polgármester úrnak, hogy az Õ közvetíté-
sével Sió László köztünk lehetett.
Az este 18 órakor a tanári kar és az önkormányzat
nyilvános beszélgetése következett. Jelen volt Vécsey
László polgármester, Jámbor Lajos jegyzõ, rajtuk kívül
pedig Török László, Oroszi Sándor „Süni” és
Petneházy Balázs képviselõ urak. A Faluház nagyter-
me ez alkalommal sem telt meg. A felmerült témák
között szerepelt az iskola állapota, a kérdõív, az Em-
lékév rendezvénysorozata, illetve az annak emléket ál-
lító dombormû is. Tény, hogy mindenki csak jót akar,
tény, hogy a költségvetés keretei szûkre szabottak. És
sajnos az is általános evidencia, hogy a legtöbb eset-
ben, ha nekem valami jó, akkor az lehet, hogy másnak
nem. Ahhoz, hogy ki-ki az önnön érdeket érvényesít-
se, ahhoz egy másik entitás érdekeit kell megnyirbál-
nia, esetleg kárt okoznia. Egy vita általában arra lenne
jó, hogy az érdekeinket megbeszéljük, és olyan közös
megállapodásra jussunk, ahol az érdekek teljesülnek, vagy egymás
szurkálása nélkül egyenlõ mértékben károsulnak. Ahhoz, hogy dûlõre
jussunk, engedni kell. A vita a tanácskozáson nem ért véget, lesz még
folytatása.
Summa summarum a hetedik Pedagógiai Tanácskozás eredményes, és
mindenekelõtt tanulságos volt.

Nagy Mária

Pedagógiai Tanácskozás 2010

Uzsalyné 
dr. Pécsi Rita
előadó



„Az embereknél éppen úgy, mint a növények-
nél, igen sok függ attól, milyen talajban és mi-
lyen hatások alatt fejlõdnek s táplálkoznak
felcsírázó természetük legzsengébb rostjai.”
Brunszvik Teréz jelen mondata volt az õszi
kérdõívünknek, melynek fõ pontja az volt,
hogy miként vélekednek a gyermeküket ide já-
rató szülõk az iskoláról. Szeretik el, változtat-
nának e rajta? Azzal pedig, hogy kitöltötték,
hozzájárultak az oktatók és a nevelõk munká-
jához, illetve azt minõsítették. Az, hogy a kér-
dõív éppen most került kitöltésre, a tavaszi
események tükrében nem indokolatlan.
Elõször külön szeretnénk megköszönni elsõ-
sorban Harsányiné Gilvácsi Györgyi tanítónõ-
nek a kérdõív nagy részének összeállítását és a
belefektetett munkáját. Másodszor pedig né-
hány elhagyhatatlan háttér információ. A szü-
lõktõl kértük, hogy írják alá a kérdõívet, hogy
a kimondott véleményüket névvel is vállalják,
ne csak az anonimitás mögé bújva. 254 darab
kérdõív került kiosztásra, 134 érkezett vissza.
Ha ehhez hozzászámoljuk, hogy 46 testvér jár
az iskolába, az összesen 180 válasz, ami azt je-
lenti, hogy a kitöltési arány majdnem 71%.
Ezen kívül az sem elhanyagolható, hogy az el-
sõs szülõknek kevesebb a tapasztalat.
Az elsõ kérdés: Milyen iskolát képzel el a gyer-
mekének (több válasz is lehetséges volt)? 105
válasz alapján készítsen fel a to-
vábbtanulásra, 116 szerint a ta-
nárok legyenek szigorúak és kö-
vetkezetesek, 94-en a sok prog-
ramra is szavaztak, 88-an a ver-
senyszellemre, 70-en pedig a
szülõk bevonására. A számok
magukért beszélnek. A máso-
dik, hogy mi alapján választot-
ták ezt az iskolát? 21 szülõ sze-
rint magas színvonalú az okta-
tás, 63 a közelség miatt, 59 a ta-
nár-diák kapcsolat alapján, 22
pedig a hallott vélemények mi-
att. 73 esetben megerõsítették,
29 esetben részben igen, rész-
ben nem, a tapasztalatok a hal-
lott véleményeket. 110  gyermek
szívesen jár iskolába, 8 nem, 29
részben.
Miben változtatna az iskolán,
hogy jobban hasonlítson az ide-
álishoz (5. kérdés)? Ennél a kér-
désnél nehezebb a dolog, mivel
számtalan válasz elõkerült. A
tömeges vonulás az ünnepségek
alkalmával rosszallást vált ki, a
politika és a vallás mint problé-
ma három osztálynál fordult
elõ, hogy a gyereket nem viheti
fel a szülõ a teremig az is prob-
léma, a gyereke nem festheti a
körmét, haját, szemét, a parko-
ló, a mosdók állapota és a hét-

végi programok is. Viszont 83 esetben üres
maradt ez a rész, ami azt jelenti, hogy a szülõk
több mint fele így szereti az iskolát, ahogy
van.
A 6-os kérdés a nevetségi szinthez kapcsoló-
dott. A szülõk szerint ennek oka az egyre több
problémás gyerek (17), a szülõi háttér (97!), 
a pedagógus eszközeinek korlátozása (51!) és
a társadalmi okok (3 esetben). Vajon a tanu-
lás miért nem érték? 21 esetben a gyerek nem
értékeli, 84 esetben a szülõ nem figyel oda,
46-an pedig az jelölték, hogy a társadalom
nem értékeli már a tudást.
Ezután jött a Biblia-csoport problémaköre. 
8-an nem hallottak róla, 119-en igen. Ebbõl 62
egyetért vele, 29-nek mindegy, 20 szülõ szerint
pedig felesleges, illetve nem tartja helyénvaló-
nak. Ebbõl következik az, hogy van e helye a
vallásnak az állami iskolában? 60 szerint, jó,
ha a gyerek megismerkedik vele, 51-en a hit-
tanórára szûkítenék, 4-en ellenzik. Zavaró-e,
ha az egyházi elöljárók jelen vannak a rendez-
vényeken? 114 szülõ egyetért vele, vagy nem
zavarja, csak 8 olyan volt, aki ellenzi.
A politika. Mennyire van jelent az iskolában?
12 válaszadó nem tapasztalja a jelenlétét, 52
szerint csak annyira, mint amennyire a min-
dennapi életben, 26 szülõt zavar. Ehhez kap-
csolódva jött a Vitézi Rend kérdése: 115 szülõt

nem zavar illetve egyetért vele, mindössze 9
szülõt zavar.
A 14. kérdés az új törekvésekre vonatkozott
(nivó csoport, ökoiskola, fejlesztés): 93 válasz
alapján jó az irány, és pozitívan változik az is-
kola, 21 válasz szerint jó, de kevés, és még
többet kellene.
A következõ téma az étkeztetés volt. 33 fõ sze-
rint nagyon elégedett vele, 69 szerint megfele-
lõ, és csak 3 szerint nem megfelelõ az ellátás.
Az ételek minõsége 27 esetben nagyon jó, 79
esetben megfelelõ, 2 esetben nem. Az adagok
mennyisége bõséges 34 szülõnél, megfelelõ
62-nél, és kevés 10-nél. Az étkezést a napközi
követte: a napközi célja a gyerekfelügyelet (9),
a mennyiségi ellenõrzés (4), a minõségi ellen-
õrzés (67), a gyakorlás (35) vagy a szabadidõs
program (32).
A sikeres oktatáshoz szükség van a szülõre is.
Az együttmûködést javítani kell a tájékoztatás
javításával (28), gyakoribb tájékoztatással
(30), a tévhitek eloszlatásával (43), vagy a
kapcsolat megfelelõ (12). A iskola a tanulás
mellett lehetõséget ad a szabadidõ hasznos el-
töltésére. A gyerekek ezt ritkán (20), vagy
rendszeresen (75) veszik igénybe. 
Az iskola be szeretné vonni a szülõket, ezért
több közös programot szervez. Ez 92 szülõ
szerint jó kezdeményezés, 10 szerint jó, de

nem ebben a formában, 11 fe-
leslegesnek tartja, és 9 szülõ
már részt is vett ilyenen. Hogy
mennyire vesznek rész ezeken a
programokon? 18 család se-
mennyire, 65 néha, 33 pedig
többnyire.
Mennyire biztosított a gyerek
kulturálódása? Értékesen tölti e
a szabadidejét? 56-an elégedet-
tek, 23 válasz szerint kevés a le-
hetõség, 4 nem érzi biztosított-
nak, 30 szülõnek nincs rálátása.
És végül, hogy mit hagyna el az
iskola életébõl? 77 esetben a
szülõk semmit nem írtak ide,
aki azonban mégis, az a szülõ
azokat a dolgokat hagyná el,
amiken változtatna is (5. kér-
dés).
Összességében tehát elmond-
hatjuk, hogy a kérdõív kifejezet-
ten pozitív kicsengésû volt. En-
nek tekintetében a gyermeket
holnap is lehet iskolába külde-
ni.
Ezúton is még egyszer köszön-
jük azoknak a szülõknek, csalá-
doknak a válaszadást, akik rá-
szánták az idõt, és ezzel segítet-
ték/segítik az ÁMK dolgozóinak
munkáját.

Nagy Mária
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Szülői kérdőív – 2010 ősz

FOTÓPÁLYÁZAT
A Székely Bertalan ÁMK. Általános Iskola a

SZADAI NEVELÉS OKTATÁS 
EMLÉKÉVE 

programsorozat részeként 

FOTÓPÁLYÁZATOT
hirdet szadai amatőr fotósoknak.

Téma: Iskolai közösségek régen és ma
Várunk olyan felvételeket, melyek Szadához, a szadai iskolához 

kötődnek (Pl.: sport, szakkör, munka, tánc, mulatságok, kirándulások,
tanulás,… stb.)

A pályázaton 3 korosztályban vehetnek részt a fotósok:
I. kategória: 7-10 éves

II. kategória: 11-18 éves
III. kategória: felnőtt

Minden pályázó legfeljebb 3 pályaművet nyújthat be.
A pályaműveket digitalizálva, e-mailen keresztül küldjék be, 

a kép címével, jelszavával, kategória feltüntetésével, 
a szekelybertalan.amk@gmail.com e-mail címre.

A tárgyhoz írják be: „Fotópályázat”! 
A fájl mérete nem haladhatja meg az 1Mb-ot. 

Amennyiben a digitalizálásra nincs lehetőség, az iskola címére
(Székely Bertalan ÁMK. Általános Iskola 2111 Szada, Dózsa György út

63.) postai úton vagy személyesen lehet a pályaműveket eljuttatni
„Fotópályázat” felirattal.

A pályaműveket a következő adatokkal kell ellátni:
A kép címe, jelszó, pályázati kategória. 

Ha digitális úton pályáznak, akkor a pályázók a személyes adataikat
egy külön csatolt fájlban küldjék el, amiben tüntessék fel jelszavukat,
nevüket, kategóriájukat és postai címüket. Amennyiben személyesen
vagy postai úton juttatják el a képeket, az azonosításhoz szükséges

adataikat egy külön lezárt borítékba tegyék.
Benyújtási határidő: 2011. január 31.

Mindhárom kategóriában az I., II., és III. helyezetteket díjazzuk.
A kiállítás a szadai Faluház rendezvénytermében nyílik 

2011. februárban, melyre szeretettel várunk minden érdeklődőt.
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November 12-én a 7. és a 8. osztályos diákok
részt vehettek egy pályaválasztási kirándulá-
son, Budapesten a „büfés” Komándi Gyuri
bácsi jóvoltából. Két szállodát – a Hiltont és a
Héliát –, és a Magyar Kultúra Alapítvány szék-
házát látogatták meg. Reméljük, hogy kirucca-
násuk segítséget jelentett abban, hogy eldönt-
hessék, milyen irányban haladnak tovább az
életben. Nem szabad elfelejtenünk, hogy a té-
li szünet után egybõl itt a félév: decemberben
már meg kell ejteni a jelentkezéseket, és maxi-
mális erõbedobással kell – kellene – készülni
a vizsgákra.
16-án az alsósok – ebben a tanévben már
második alkalommal – mentek a
Thália színházba, hogy Eric
Kästner egyik regényébõl készült
színdarabot tekintsék meg.
17-én és 18-án pedig megren-
dezésre került – a már hagyo-
mánynak számító – Ki Miben
Tudós? nevezetû vetélkedõ. A
nagyszámú jelentkezésre való
tekintettel különválasztották az
alsósokat a felsõsöktõl; és még így
is jócskán az estébe húzódott az
eredményhirdetés. 
Alsós kategóriában 20 nevezõ közül elsõ he-
lyezettek lettek Szilágyi Gergõ és Püspök-Kiss
Balázs, valamint Filipovics Nóra és húga, Sára
– akik a közönségdíjat is elnyerték a
Titanicról szóló elõadásukkal. 
Másodikak Palágyi Dóra és Kontra Judit elsõ-
sök, Hanuszka Bence 3-os tanuló, a negyedi-
kesek közül pedig Simon Adrienn és Takács
Gizella, valamint Kiss Georgina és Németh
Orsolya. 
Bronzérmes lett Sztanity Mátyás, Babai Blan-
ka és Szatmári Mónika. 
A felsõsöknél 13 versenyzõbõl aranyérmes
lett Újvári Rebeka közönségdíjas, Filipovics
Márton és Nagy Orsolya, ezüstérmes Jancsó
Dávid, Szova Zsuzsanna és Szabó Fruzsina, és
végül, de nem utolsó sorban bronzérmes
Galántai Zsófia, Szatai Lúcia, Baranyai Borbá-
la Hajas Valentinával, és Juhász Alexandra
Molnár Liánával. 
Ezúton is gratulálunk mindannyiuknak, és
köszönjük, hogy ennyire lelkesek voltak, hogy
ezt a sok okosságot átadták nekünk, és persze
Kollárik Gábornak is, a DÖK vezetõjének az
aprólékos szervezésért. Jutalmuk egy kirándu-
lás keretei között fog manifesztálódni. 
Persze nem szabad megfeledkeznünk az alsós
tanulmányi versenyrõl sem: szerdán délelõtt,
mintegy trenírozva magukat a Ki Miben
Tudós?-ra, az alsósok megmérettették tudásu-
kat környezetismeretbõl, matematikából és
nyelvtanból is.
Még ezen a héten pénteken, azaz 19-én dél-
után sem volt okunk unatkozni. A „hazai”,
Maroknyi Székelyek kosárcsapata látta vendé-
gül a gödöllõi Szent Imre Általános Iskola csa-

patát, és szoros küzdelemben egy 26-26-os
döntetlent sikerült kiharcolnia. Le a kalappal
a 3. és 4. osztályos játékosok elõtt, és a nagy-
hangú, kitartóan szurkolók elõtt is. 
Filipovics Marci, 6-os diákunk pedig szomba-
ton terjesztette iskolánk jó hírét. 10-én, az
elõdöntõben már továbbjutott, 20-án pedig
különdíjjal jutalmazták kiemelkedõ vers- és
prózamondó tehetségét a XVI. Erzsébet ki-
rályné emlékére rendezett szavalóversenyen.
22-e hetében a Faluházban nyílt csodálatos
kiállítást nézhettük meg osztálykeretben, ve-
zetéssel a Szent Koronáról. A pénteki, Pedagó-

giai Tanácskozás miatt beüteme-
zett tanítás szünet elõszele-

ként szerdán és csütörtö-
kön a gyerekek könyvei-

ket sutba dobva tolong-
tak az aulában a póló-
festésre várva. Szebb-
nél szebb alkotások
születtek. 

24-én az Isaszegen ren-
dezett körzeti asztalite-

nisz diákolimpián is sike-
resen szerepeltek diákjaink:

Ványi Norbert elsõ, Rusznák Csa-
ba második, és Aggód Zoltán negyedik helye-
zett lett. Köszönet Téglás Gábornak a kísére-
tért. 
Pénteken pedig az erdõkertesi Neumann Já-
nos Általános Iskola matematika versenyén
képviseltük magunkat: 250 résztvevõ közül is-
kolánkból kiemelkedõ eredménnyel zárt Sza-
bó Fruzsina 4., Gulyás Sára 7., Hídvégi Zsófia
7., és Bakos Bence is 7. lett saját évfolyam-kate-
góriájában. Csapatszinten is 5. illetve 6. he-
lyen végeztek. Gratulálunk nekik, és köszön-
jük a segítséget Tárnok Évának is, mert az
eredménynek az õ munkáját is dicsérik. 

December 6-án pedig megjött hozzánk is a
Mikulás, akit a diákok meg is örvendeztettek
egy kis énekléssel. Második éve, hogy a gyere-
kek nem csomagot kaptak, hanem egy-egy
meghívott elõadó mesélt, zenélt nekik. Idei
vendégeink Székely Lili Ada és Keresztes Nagy
Árpád voltak.
Ami eddig kimaradt, hely szûkében már csak
említésszinten: az önkormányzat jóvoltából
gyönyörû új aszfaltos udvarunk lett, aki akart
egyénileg fényképezkedhetett karácsonyra, és
az Emlékév apropóján kezdetét vette a foci és
a gombfoci verseny. 
Fontos szót ejteni a faluházas Adventi készü-
lõdésrõl, négy héten keresztül, minden szom-
baton szeretettel várják az ajándék készítõket
az alkalom szervezõi.
Végül pedig kívánok az ÁMK minden tanuló-
jának és dolgozójának, és természetesen min-
den szadai lakosnak békés karácsonyi ünne-
peket!

Nagy Mária

Ki Miben Tudós? Rajzpályázat 
eredményhirdetése
A szadai nevelés és oktatás 140. illetve 300.
évfordulója alkalmából iskolánk JUBILEU-
MI RAJZPÁLYÁZATOT hirdetett diákjaink
körében. Nevezni a következõ kategóriák-
ban lehetett: 1. osztály, 2. Osztály, 3-4. Osz-
tály, 5-6. Osztály és 7-8. Osztály.
Rengeteg gyönyörû alkotás született a tan-
órák keretében és otthoni alkotásként. A té-
ma a következõ volt: Mi az, amit Székely
Bertalan ma lefestene Szadán? Mi ragadná
meg a figyelmét?
A zsûri tagjai: Verébné Kovács Rozika néni,
Tárnok Éva néni és Falucskai Zoli bácsi vol-
tak. Köszönjük, hogy segítettek a díjazotta-
kat kiválasztani, ami nem is volt olyan egy-
szerû feladat.
I. helyezettek: 
Nagy Dominika, Ágotai Zsuzsanna, Marinov
Noémi, Szabó Fruzsina, Walter Bianka.
II. helyezettek
Udvarhelyi Fruzsina, Madarasi Tamás, Papp
Rebeka, Hidvégi Zsófia, Oroszi Alexandra
III. helyezettek: 
Szõllõsi Hanna, Berkó Domonkos, Simon Ad-
rienn, Dudaskó Boróka, Erb Fanni
Különdíjasok: 
Masson Marcell, Kovács Gréta, Pál Karola.
A nyertesek értékes írószereket, tollakat, szí-
nes ceruzákat kaptak jutalmul. A pályázat
anyagából kiállítás nyílt az iskola folyosó-
in, mely a téli szünetig megtekinthetõ.

Köszönjük a résztvevõknek és felkészítõik-
nek a sok szép munkát!

Verók Ildikó 
rajztanár

Filipovics
Márton
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Az idén is volt Óvoda Bál
Elõzõ újságban már megjelent pár fotó a bálról, ezeket a képe-
ket lapzárta után küldtük el még gyorsan a nyomdába, hogy
friss legyen az élmény. De a bál ennél több figyelmet érdemel.
Az óvónõk, szülõk heteken át készültek, szerveztek, táncot ta-
nultak, sütöttek, rendezték a termet és még sorolhatnám hosz-

szan. Ezért a sok munkáért és a
munkán keresztül közvetített sze-
retetért,, szeretnék minden résztve-
võnek köszönetet mondani SZMK
és az óvoda vezetés nevében.
Az idei bálon is – az elõzõ évekhez
hasonlóan – a vendégeket az óvo-
davezetõ, és az idén újonnan vá-
lasztott Szülõi Munka Közösség ve-
zetõ, Csõsz Ildikó köszöntötte né-
hány kedves szóval és vezette a he-
lyére. Õk ketten és Petrák Árpád al-
polgármester emléklappal lepték
meg mindazoknak, akik segítették
az óvoda udvarának elkészülését.
Az emléklapok átadása közben ki-
vetítõn nézhettük az udvar építését

a kezdetektõl az átadásáig. A fotókból tabló is készült, ez hete-
kig az óvoda bejáratánál volt látható. 
Az óvónõk a futball világbajnokság zenéjére, afrikai táncot ad-
tak elõ.
A bál ezek után a szokásoknak megfelelõen folytatódott, ízletes
vacsora következett, amit az Óvónõk tálaltak fel. Az élõ zene
mindenkit magával ragadott és a táncparketten forrt a hangulat.
Éjjel 1 óra felé nem maradt el a hagyományos tombola sem, a
székforgatós tombola pedig mindenkinek adott még egy esélyt
a nyerésre és a felszabadult játékra.
Minden kedves vendéget szeretettel vissza várunk jövõre is.
A bálról készült képeket megnézhetik: 
http://picasaweb.google.com/szekelybeatrix/
101113OvodaBalKarcsi weboldalon.

Vitalizáló torna az Óvoda „tornatermében”
Láng Judit természetgyógyász, alternativ mozgás- és masszás te-
rapeuta vitalizáló tornát tart felnõtteknek minden csütörtökön
18 órától. GYERTEK EL és nézzétek meg, megéri!

Eljött az óvodába is a Mikulás
A Faluházban összegyûlt óvodások énekére érkezett december
2-án a Mikulás. Az óvó nénik tanulságos elõadását a Gyerekek
és a Mikulás együtt nézték meg. Innen a csoportok a termeikbe
mentek, és izgatottan várták a Mikulást, aki minden csoportot
meglátogatott, és név szerint osztotta ki az ajándékokat. Volt,
aki bátran énekelt, verset is mondott a Mikulásnak, sokan rajzot
ajándékoztak neki, de volt olyan gyermek is, aki félszegen ma-
radt a helyén mikor a Mikulás szólította. A végén minden gye-
rek boldogan, mosolygós arccal szorongatta ajándékát és intett
búcsút a vendégnek.
http://picasaweb.google.com/szekelybeatrix/
101202MikulasAzOviban

Székely Beatrix

Meglátogattuk 
a Magyar Szent Korona 
fotókiállítást
Egy november végi délelõttön csoportunkkal meglátogattuk a
Faluházban a Magyar Szent Korona fotókiállítást. Szentpétery
István bácsi, a Magyar Koronaõrök Szövetségének tagja már várt
minket. Gyermekeink eddig csak a mesékben hallottak a kirá-
lyokról, most azonban igazi királyokról a Szent Korona történe-
térõl, felépítésérõl, a koronázás körülményeirõl, a koronázási
jelképekrõl mesélt István bácsi. A gyerekek késõbb kérdéseket
tettek fel, melyekre számukra érthetõ válaszokat kaptak.
Tartalmas délelõttöt töltöttünk a kiállítás megtekintésén, amely
a kis”Mókusoknak”, és nekünk felnõtteknek is maradandó él-
ményt nyújtott. Köszönjük. 

Éva néni (Mókus csoport)

Csősz Ildikó SZMK vezető 
a kép baloldalán
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Advent szombatjain és vasárnapjain számos érdekes mûsor és
több ajándékkészítési lehetõség várta a családokat, akik éltek is
a lehetõséggel, igyekeztek a karácsonyvárás hangulatát megte-
remteni, s egyben a gyermekek kézügyességét és szépérzékét is
fejleszteni. Ehhez nagyszerû alkalmak voltak a faluházi délutá-
nok, esték. 
Még dr. Bagdi Emõke pszichológus házassági tanácsadásnak be-
illõ elõadása is valójában a szeretetrõl szólt, amikor arra célzott
hogyan teremthetõ meg az összhang a férfi és a nõ között, ho-
gyan áldozzák fel magukat azért, hogy egy magasabb egység-
ben, a családban tudjanak kiteljesedni, az ÉN helyett a MI tuda-
tot elmélyíteni.
Kóka Rozália csángó meséje, énekei és történetei a nem is olyan
régen még Szadán is fellelhetõ falusi, de békés életet elevenítet-
te fel.
Erre az idõszakra esett a Magyar Szent Korona fénykép kiállítás,
ahol a kinagyított képek segítségével olyan részletekre is felhív-
ta a figyelmet az elõadó, amit szabad szemmel biztosan nem
láthatunk volna. Szentpéteri István alapos történelmi ismerete-
ibõl is átadott sok olyat, amit a mai Akadémia még nem ismer
el, de azért már nem lehet véka alá rejteni sem a koronáról, sem
a régmúltból hozott történelmünk bizonyítékait. Ráadásul itt
volt elõttünk a koronaõrség két tagja teljes pompájában. Ez is
egy lenyûgözõ elõadás és látványosság volt, ami a szívünket me-
lengette. A koronaõröket lásd a címoldalon. Szintén a szeretet-
rõl és egymás elfogadásáról szólt a Minden egér szereti a sajtot
címû színdarab, amelyet Buzogány Márta rendezõ tanítványai a
Színházikó fiataljai adtak elõ.

Szentpéteri István előadása

Kóka Rozália

Jelenet a Minden egér szereti 
a sajtot c. színdarabból

Dr. Bagdi Emőke előadása

Adventi ajándékkészítés 
és műsorok a Faluházban
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• ügyelet, segély:
06-20/94-58-766

• személyautó

• motor
• teher
• játék, riasztó

• csónak, meghajtó 

• elemek, töltõk 

• bevizsgálás
• töltés-mérés
• beszerelés
• kiszállítás

Csúcsminõségû akkumulátorok minden típushoz

DISZKONT ÁRON!

Gödöllõ, Dózsa György út 50. (a temetõvel szemben)

Mobil: 06-30/53-64-300
Nyitva: H–P.: 8–17, Szo.: 8 –13

FOGLALKOZTATÁSI FÓRUMON EGYEZTETNEK A KISTÉRSÉG
MUNKAERÕ-PIACÁNAK SZEREPLÕI

Állásbörze az Egyetemen
Gödöllõ, 2010. no-
vember 18. – A Gö-
döllõi Kistérségi
Foglalkoztatási Pak-
tum keretében elin-
dult a gyakorlati
munka: a paktum
parlamentjének szá-
mító Foglalkoztatási
Fórum elsõ gyûlésé-
re november 17-én a
Szent István Egye-
tem Állásbörzéjén
került sor. A paktum
tagjai olyan kérdéseket vitattak meg, mint a pályaorientáció, 
a közösségi közlekedés hiányosságainak a foglalkoztatásra gya-
korolt hatása és a megváltozott munkaképességûek foglalkozta-
tása.
Az állásbörze szervezése a
GAK Nonprofit Közhasz-
nú Kft. „Kistérségi együtt-
mûködés a helyi gazdasá-
gi és foglalkoztatási potenciál erõsítésére” címû projektjéhez
kapcsolódik, amely „A helyi és határon átnyúló foglalkoztatási
megállapodások” címû, TÁMOP-1.4.4-08/1 kódszámú pályázati
program keretében valósul meg. Az Európai Unió és a Magyar
Állam által nyújtott támogatás összege 23.490.188 Ft.

Parkoló a szomszédban
A szomszédban, azaz Veresegyházon rengeteg építkezés zajlik,
készül az új városháza, számos utat aszfaltoznak, de ami a
szadaiak számára is fontos lehet: ingyenes, õrzött parkoló ké-
szül a vasútállomás mellett. Ez lehetõvé teszi, hogy az autót vagy
kerékpárt egész napra ott hagyhassa az ember, majd vonattal
folytathassa az utat fõvárosi munkahelye, iskolája felé.
A parkoló kiépítésére Veresegy-
ház önkormányzata a Parking
Kft.-vel közösen a KMOP-
2.3.1/C-2009-0009. számú Euró-
pai Uniós pályázaton 107,1 millió forintot nyert, amihez a vá-
rosnak 11,9 millió forint önrészt kellett tennie. Száztizenkét par-
kolóhely készül, köztük négy a mozgáskorlátozottak számára, a
fedett kerékpártárolóban pedig negyven kétkerekû helyezhetõ
majd el. Decemberben várhatóan már használhatják is az autó-
sok és kerékpárosok a vadonatúj, ingyenes parkolót, a térfigyelõ
kamerákat pedig január végéig telepítik, így ezután nem kell tar-
tani a lopástól.
Azért preferálják uniós szinten is a vasúti közlekedést, mert ha
kevesebben autóznak, akkor csökken a fõvárosba bevezetõ utak
forgalma, tisztább lesz a levegõ, Budapest belvárosában keve-
sebb lesz a dugó, és ezzel javulnak a munkahelyekhez való hoz-
záférés esélyei is.
A Nemzeti Infrastruktúra-fejlesztõ Zrt. tájékoztatása szerint az
Európai Unió támogatásával pár éven belül teljes körûen kor-
szerûsítik a Rákospalota-Újpest – Veresegyház – Vác vasútvonal
pálya-infrastruktúráját, többek közt növelik a vonatok sebessé-
gét, a jármûvek padlószintjével megegyezõ magasságú perono-
kat építenek, és néhány nagy forgalmat lebonyolító, balesetve-
szélyes közúti-vasúti keresztezõdést is átalakítanak.

Már majdnem kész a parkoló
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Fogorvos, aki fákat ültet a madaraknak
Aki nyitott szemmel jár, észrevehette,
hogy a Dózsa Gy. úton egy újabb szolgál-
tatás van indulóban: Fiziodent  néven egy
fogorvosi rendelő és egy gyógytorna stú-
dió  várja a hozzájuk forduló szadai és
nem szadai lakosokat. 

A rendelõ több szempontból sem hét-
köznapi. Egy családi ház alsó szint-
jén mûködik, a kert végében patak

fut. A bejáratnál Szent Apollónia, a fogor-
vosok és fogfájósok szobra néz ránk, amit
Varga Zoltán Zsolt gödöllõi szobrászmû-
vész készített. Ugyanis egy orvos házaspár
dolgozik a rendelõben. Dr. Hadházy Ágnes
orvos-gyógytornászt és Dr. Dobos István
Péter fogszakorvost szeretném most bemu-
tatni.

– Hogyan kerültetek Szadára? 
– Ágnes:Korábban laktunk Tiszakarádon,
Gödön, Gödöllõn, de végül is itt, Szadán
találtuk meg azt a falusi hangulatot, ami
közel áll hozzánk. A közvetlen emberek, az
Árpád utcai házunk mellett lévõ kiserdõ, a
„Zsuzsi-bolt”, a kacskaringós utcák, a dim-
bes-dombos táj- vonzó volt.. Két fiunk volt
már, amikor ideköltöztünk - a ’91-es szüle-
tésû Balázs és a ’96-os Gergõ-, aztán 2002-
ben született hozzájuk a harmadik, András.
Jelenleg a Gödöllõi Waldorf Iskolába jár-
nak mindannyian.
– A nemrég megnyílt rendelõben közösen fog-
tok dolgozni. Kérem, meséljetek eddigi és jelen-
legi szakmai munkátokról!
– Ágnes: én orvosként kezdtem dolgozni,
késõbb szereztem a gyógytornászi diplo-
mámat. Dolgoztam belgyógyászaton, Bu-
dapesten a Pszichiátria Klinikán, majd Gö-
döllõn és környékén otthonápolásban.
Foglalkoztat, hogy a mai mozgásszegény
életmódból fakadó betegségek hogyan ke-
zelhetõk és elõzhetõk meg gyógytornával.
Természetesen más betegeken is szeretnék

segíteni. Végeztem stroke utáni rehabilitá-
ciós továbbképzést, nyirok-, és thai-
masszázs tanfolyamot is. Szívesen megyek
házhoz is.
– Péter: 20 éve dolgozom fogorvosként, 17
éve Kerepesen, privatizált önkormányzati
rendelõben. Saját rendelõ nyitása az utób-
bi években azért merült föl bennem, mert
az állami finanszírozás folyamatos csökke-
nése egyszerûen nem teszi lehetõvé OEP-es
rendelõben a betegek színvonalas ellátását.
És ami még mellette szólt, hogy jobban be
tudjak kapcsolódni lakóhelyem életébe.
Hiszen így, hogy a gyerekek Gödöllõre jár-
nak iskolába, és a munkahelyem sem itt
volt, viszonylag kevés helyi embert ismer-
hettem meg.. Teljes körû fogászati szolgál-
tatásokkal várom a pácienseket, barátságos

környezetben, mi-
nõségi anyagokkal
és eszközökkel. A
töméseken, külön-
bözõ fogpótlásokon
kívül igény szerint
lesz szájsebészeti
rendelés is, fogbeül-
tetéssel, szi-
n u s z e m e l é s s e l ,
gyökérrezekcióval.
Csak elõzetes beje-
lentkezéssel foga-
dunk betegeket, így
elkerülve a várako-
zást. Természetesen
gyerekeket is keze-
lünk. Hamarosan
minden fontos in-

formáció elérhetõ lesz a rendelõrõl a
www.fiziodent.hu honlapról is.
– Orvosi és gyereknevelési feladataitokon kívül
rengeteg más dolgot is végeztek. Mesélnétek
ezekrõl?
– Péter: 2005 nyarán egy fogorvosoknak
szóló újságban olvastam elõször, hogy Dé-
vára, Böjte Csaba erdélyi gyermekotthoná-
ba fogorvosokat keresnek, önkéntes mun-
kára. Mivel addigra már egy csíksomlyói
búcsú kapcsán erõs kötõdésünk volt Er-
délyhez, felajánlottam segítségemet, el-
utaztunk egy hétre az egész családdal.
Olyan meghatározó volt számunkra az él-
mény, hogy többet nem tudtunk és nem is
akartunk elszakadni tõlük, azóta is rend-
szeresen járunk Dévára és Szovátára, gyûjt-
jük és továbbítjuk az adományokat, gyó-
gyítjuk a gyerekeket. És mint említettem,
egy csíksomlyói búcsú kapcsán megismer-
kedtünk egy négygyerekes családdal, akik
révén fölvettük a kapcsolatot a gyimesfel-
sõloki Domokos Pál Péter Iskolával. 2005
õszén szerveztem egy csángó estet a gyere-
keink iskolájában, a gödöllõi waldorfban,

és így sikerült kialakítani egy  testvériskolai
kapcsolatot. Azóta évente látogatjuk egy-
mást.
– Gödöllõn egy Madárbarát Mintakert, õrzi a
kezetek nyomát. Szadán egy fasor, csupa szilva-
fából – szintén a Ti kezdeményezésetek. 
– Péter: Egyik barátommal és szülõtársam-
mal már ovis koruktól kezdve rendszeresen
vittük saját gyerekeinket, társaikat, majd
késõbb egyre több szülõt is természetjáró
túrákra. Majd erdei iskolákat szerveztem, és
az egyik ilyen után 2003-ban az akkori ha-
todikos gyerkõcökkel együtt találtuk ki,
hogy ismerjük meg a hazai nemzeti parko-
kat, védett és nem védett állatokat, növé-
nyeket, élõhelyeket. Az iskolán belül meg-
alapítottuk a Greenpici Szakkört. 5-8.
osztályos korig jöhettek a gyerekek, de né-
hányan gimisként is visszajártak, segítették
munkámat. Közben kitanultam ugyanis a
környezeti nevelés csinját-bínyját, sok tan-
folyamon, továbbképzésen vettem részt.
Pályázaton nyert pénzbõl létrehoztunk egy
madárbarát mintakertet az iskolakertben,
majd késõbb egy újabb sikeres pályázatból
tavat is építettünk hozzá. 
Országos pályázatot nyertünk azzal a kis
füzetünkkel, amit a szadai õshonos gyü-
mölcsfajták bemutatásáról készítettünk,
Szadán 2009 õszén ültettünk 100 szilvafát
a Fenyvesligetben, hogy élhetõbb legyen ez
az új kialakítású utca, és hogy a faiskolák-
ból begyûjtött, megmaradt, és megsemmi-
sítésre szánt gyümölcsfák is jó helyre kerül-
jenek. 
Ezeket már a Magonc Alapítvány nevében
tettük, amit bõ két éve hoztunk létre. 
Balázs fiam ebbõl meghatározó részt 
vállal, a honlap szerkesztésén túl
(www.magonc.org) pl. országos nyári no-
mád tábort szervez, nagyjából 100 fõ rész-
vételével.
– Mi a legközelebbi tervetek?
Szokás szerint sûrû a program. November
elsõ hetét Szovátán töltjük, adományt vi-
szünk, és gyógyítgatjuk a gyerekeket. No-
vember 13-án szeretnénk a szadai Kiserdõ-
ben az erdei tornapályát felújítani, Ehhez
már keressük a támogatókat, és mindenkit,
aki szívesen részt venne a munkában.

A riport készítése óta ezek a tervek meg is va-
lósultak. Sok-sok ruha, cipõ, játék jutott el a
szovátai gyerekekhez, a szuvas fogaik száma vi-
szont  jelentõsen csökkent. Az erdei tornapályá-
ról pedig 15 zsák szemetet szedtek össze az ön-
kéntes felnõttek és gyerekek, akikhez a szadai
székhelyû Cummins cég dolgozói is csatlakoz-
tak. A szánkópálya mellett  kialakítottak egy
kötél-kapaszkodót, ami már az elsõ hóesésnél
bizonyította hasznosságát! 

Fné Fülöp Hajnalka

A Dobos család



Téli teák meghûlésre: 
Írtam már a kakukkfûrõl az útifûrõl, hogy keverve is
lehet fogyasztani. Folytassuk most a zsálya, a bors-
menta, a hárs és a bodza, valamint a csipkebogyó, a
martilapu és az apró bojtorján teák keverékével.
Mindegyik arra szolgál, hogy elkerüljük a bajt, vagy
meggyógyítsuk azokat a betegségeket amelyek aka-
dályozzák, hogy a szervezetünkbe akadály nélkül
áramoljon be a létfontosságú oxigén, melyet aztán a
véráram szállít a szerveinkhez.
Szervezetünknek szüksége van rá, hogy jól mûködjön a májunk, az
epénk és a többi szervünk, mert ez garantálja a bõséges oxigén ellá-
tást az egész testünknek.
A köhögés csillapítására használjuk a kakkukfûvet, az útifüvet és a
martilapu fû teáját.
A megfázásokra a hárs virág és bodza virág alkalmas, mert lázat csilla-
pítanak, izzasztanak és köhögést oldanak fel.
Nátha esetén jól ki kell izzadni és legalább 3 napig ágyban kell marad-
ni. A náthával együtt a köhögés is megszûnik.
Torokfájásra korábban már ajánlottam a kakkukfûvet és az útifüvet.
A tea fogyasztása elõtt ajánlottam, hogy gargarizáljanak vele néhány-
szor és csak utána nyeljék le kortyokat, mert így az egész torkot eléri a
tea. A szájüregben lévõ baktériumok, esetleg a vírusok is sok légúti
gondot okozhatnak. Ezért fontos a diólevél tea, mert nagyon jó szájfer-
tõtlenítõ.
A bodza virágából készült tea nagyon jó a náthára, de az influenzának
is a fõ gyógyítója, kiegészítve a hársfa virággal.
Elkészítése: 1 teáskanál virágot leforrázva kapunk 1 csésze teát amelyet
legalább 15 percig hagyjuk állni és csak azután szûrjük le.
A fodormenta tea szintén a náthára és a köhögés csillapítására alkal-
mas..
A zsálya teát éjszakai és legyengítõ izzadás ellen is használják, elsõsor-
ban a belsõ fertõtlenítésre.
A kislevelû és a nagylevelû hársfa virága szintén nagyon jó nátha és kö-
högés ellen és kiváló tea készíthetõ belõle. Folyamatosan nem szabad
inni (csak 6 hétig), mert szív problémát okozhat. Kérje ki minden
esetben az orvosa véleményét az ön egészségi állapotával kapcsolat-
ban.
Megfázás esetén mindig ágyban fekve és forrón kell tudni meginni 
a teákat.
Egészségben gazdag karácsonyt és boldog új évet kívánok a kedves 
olvasóknak.

Balázs Miklós
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Dr. Molnár Andrea Ügyvédi Iroda
Iroda: 2100 Gödöllõ, Berente István u. 2.
E-mail: drmolnarandrea@invitel.hu

Dr. Molnár Andrea
ügyvéd

Telefon/fax: 06-28-769-166 ■ 06-28-413-014
Mobil. 06-70-605-3440

Fűben, fában van az orvosság
ÉTREND
Ehhez olyan étrend összeállítása szükséges, amelynek összetevõ alap-
anyagai vitaminban és növényi rostokban gazdag, ne csak az elkészítés
elõtt hanem utána is megmaradjanak a fontos élettani tápanyagok.
Hõkezelés hatására ugyanis a vitaminok és a nyomelemek jelentõs ré-
sze elveszhet.
A helytelen fõzési eljárások valamint a táplálékaink összetételének a
minõsége is hiányos, mert túl sok a zsír- ,a cukor- és a húsfogyasztás és
kevés a rost, a gyümölcs és a zöldség az ételeinkben.
C vitaminban gazdag gyümölcsök
Minél több olyan vörös húsú gyümölcsöt fogyasszunk mint a csipke-
bogyó, a fekete ribizli, a szeder, a cseresznye, a megy, mert ezek nagyon
jó C-vitamin tartalmú gyümölcsök. 
Antioxidánsok:
A szervezetünket folyamatosan érik káros hatások, például a légszeny-
nyezettség, az ultraibolya-sugárzás, hajszolt élet. Ezek hatására szabad
gyökök keletkeznek a szervezetben. A szabad gyökök hatása sok beteg-
ség esetén kimutatható, mint a koszorúér-elmeszesedés, a szív infark-
tus, a rákos megbetegedések, májbetegsége, bõr bajok. 
A legfontosabb gyök fogók: E -vitamin, C-vitamin, A-vitamin (béta ka-
rotin), szelén, cink, réz, bioflavonoidok.
Flavonoidok: 
Szerepük van a betegségek megelõzésében, az egészség megõrzésében.
Hatásuk sokrétû: antioxidáns, immunrendszert módosító, gyulladást
csökkentõ, vírus ellenes és baktérium ellenes, máj védõ, összességében
egészség védõ hatásúak. 

A téli időszak meghűléses betegségeinek megelőzéséhez a vitaminok
megfelelő bevitele szükséges. 
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„Neveld a gyermeket 
a neki megfelelő módon!”
A fenti címen tartott elõadást november 26-án az ÁMK éttermében
Uzsalyné dr. Pécsi Rita, a neveléstudományok doktora. A többnyire
fiatal szülõkbõl álló hallgatóság nagy érdeklõdéssel hallgatta a négy
gyermeket nevelõ, nagytudású, közvetlen és egyszerû szakember ta-
pasztalatait, tanácsait. Miközben részleteiben kielemezte a külön-
bözõ életkorok jellemzõit és szülõi feladatait, hangsúlyozta a –
minden életkorban – fontos alapelveket, melyek közül néhányat az
alábbiakban osztunk meg az olvasókkal is:
– A gyermekek nevelése tekintetében a régi szülõk jobb helyzetben
voltak, mint a mai szülõk, régen ugyanis egységesek voltak a neve-
lési körülmények. Ma minden szülõnek számolnia kell a tv, videó,
internet, különféle irányzatok és áramlatok legtöbbször káros hatá-
saival is. 
– A minõségi neveléshez idõ kell! A gyermek a szülõkkel együtt töl-
tött idõbõl adódó tapasztalatokból, élményekbõl tanul. Minden
korosztálynak megvan a maga „idõ-ablaka”, a szülõvel együtt töl-
tött idõ-szükséglete. Ha a szülõ ezt elmulasztotta, késõbb pótolni
nem tudja. Nem lehet lépcsõket kihagyni, a serdülõkorban is hiá-
nyozni fog! Korrigálható, de nagyon lassan. 
–  A gyermek a szülõk „hátát” nézve nevelkedik, mindent észrevesz
és érzékel. A jó tapasztalat pótolhatatlan.
–  Minden életkorban fontos az apa jelenléte, a játék, a gyermek fel-
tétel nélküli elfogadása és a fegyelmezés.
–  Azok a gyermekek válnak játék-automatába járó felnõttekké,
akiknek az életébõl kimaradt a koruknak megfelelõ játék. Segítsük
a gyermeket a játékban, 
amíg igénye van rá. Magyarázat helyett játszunk együtt. Késõbb a
különféle sportok, csapatjátékok váltják fel a gyermek játékát. 
–  Fegyelmezés címén kapcsolatot megvonni tilos!

Pálinkás Ibolya

Nyugdíjas Híradó
Immáron elérkeztünk a 2010-es év utolsó szakaszába, és ilyenkor il-
lik beszámolni az utolsó negyedév eseményeirõl.
Amint már közölte a Szadai 2111 újság, a Nyugdíjas Klub sikeresen
szerepelt a versegyházi Kistérségi Ki Mit Tudod-on.
Részt vettünk a veresegyházi Aranyesõ Nyugdíjas Klub által szerve-
zett õszi találkozón
Voltunk Agárdon, egy kellemes szombati napon eltöltött fürdõna-
pon.
Nagyon bensõséges ünnepségen vettünk rész az Idõsek Napján, ahol
köszöntöttük a Szada község legidõsebb hazapárjait: 

Szabó András–Csuka Mária 66év
Molnár András–Illés Margit 62 év
Molnár János–Balogh Erzsébet 60 év
Illés István–Illés Erzsébet

Sajnos, ahogy Gránát Zsuzsa mûvésznõ is elmondta sajnálatos,
hogy ilyen kevesen vesznek rész ilyen találkozókon. Sajnos ez az ön-
kormányzatra is vonatkozik, hogy az idõsek nem kapnak elég meg-
becsülést, csak a választások alkalmával, amikor kell a szavazat.
A Nyugdíjas Klub sajnálja, hogy a falukarácsonyra az idén nem kér-
ték fel szerepelni, igaz ez a közösség nem igazi hagyományõrzõ cso-
port, de igazi „Nagyik”.
Reméljük, hogy jövõre is együtt marad ez a kis csoport és közösen
átvészelünk minden nehézséget.
Kívánunk minden Szadai lakosnak Békés, Istentõl Áldott Karácso-
nyi Ünnepeket és Boldog Új Esztendõt.

Kiss Andrásné Klubvezetõ és a Nyugdíjas Klub Tagsága

Dalárda
Tisztelt Szadai Lakosok!
Ezúton kérjük azokat a magyar nótát kedvelõ embereket (kor-
tól függetlenül, legyen az férfi vagy nõ), hogy csatlakozzanak
megalakulóban lévõ Szadai Nótakedvelõ Dalárdánkhoz.
A Dalárda célja a saját szórakoztatásunkra együtt történõ
öröméneklés, valamint a régi magyar nóták, népdalok felele-
venítése és annak minél jobb elsajátítása.
A részvétel ingyenes. Az éneklést szakképzett énektanár segíti.

Jelentkezni lehet: 
Hodos Sándor 06-20-310-7446, 06-28-404-554, 
Antal Jenõ 06-20-41-41-333
Szeretettel várjuk az érdeklõdõket. A jelentkezõket az elsõ
összejövetel idõpontjáról és helyérõl telefonon értesítjük.
Tisztelettel:

Szadai Nótakedvelõ Dalárda Szervezõi

VÉRADÁS
A véradás helye és ideje: 

Szada 2011. 01. 25. kedd 15.00–18.00 óráig  
Faluház
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Mikulás Kupa
A szadai Mikulás Kupa kistérségi asztalitenisz bajnokság rend-
ben lezajlott az iskola tornatermében, négy asztalon, december
4-én.
A gyermekek versenyében gyér volt az érdeklõdés, olyannyira,
hogy lányok egyáltalán nem is neveztek. A fiúknál pedig kis lét-
szám miatt két korcsoportot összevontunk!
A felnõttek versenyében a szokásos, nagy létszámú részvétel
volt megfigyelhetõ! A versenyek jó hangulatban, sportszerû
és barátságos keretek között zajlottak!

Az eredmények:
Gyermek korosztály: 
I. helyezett: Grósz Dániel
(1995, Gödöllõ) és Ágotai
Gergõ (1997, Szada)
II. helyezett: Balázs 
Gergõ (2001, Szada)
III. helyezett: Ágotai 
Márton (2000, Szada)

Felnõtt I. korcsoport
(1965 elõtt születettek)
helyezett: Mókus Miklós (1952, Veresegyház)
helyezett: Mester Géza (1936, Veresegyház)
helyezett: Kecskés Szabolcs (1942, Szada)

Felnõtt II. korcsoport (1965 után születettek)
helyezett: Letanóczki István (1970, Veresegyház)
helyezett: Héregi László (1978, Veresegyház)
helyezett: Hiriczkó Ede (1985, Szada )

Felnõtt páros
helyezett: Mókus Miklós-Mester Géza (Veresegyház)
helyezett: Letanóczki István-Megyesi Péter (Veresegyház)
helyezett:Hiriczkó Ede-Héregi László (Szada-Veresegyház)

Jövõre ismételten várunk mindenkit nagy szeretettel!
Kovács Tibor

szakosztályvezetõ

Kiss Gergő itthon van! 
Kiss Gergõ háromszoros olimpiai aranyérmes, világbajnoki
aranyérmes, világliga aranyérmes, Európa bajnoki aranyérmes
vízilabdázónk hosszú montenegrói tartózkodását követõen 
ismét Magyarországon, illetve Szadán él.
Veresegyházon találkoztunk vele, amint feleségével és a Petz há-
zaspárral a veresi Küzdõsport Egyesület mikulás estjén vettek
részt.

G y ó g y -  é s  f r i s s í t ő  M A S S Z Á Z S !  
H á z h o z  i s  m e g y e k !  
Te l . :  0 6 - 2 0 - 5 5 2 - 3 7 2 3

Eladó a Présház u. 3. sz, alatti ingatlan. 
Lakható ház, nagy telekkel olcsón. 06-20-967-7289
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Mi marad a mindennapokra?
„Egyébként pedig, testvéreim, ami igaz, ami
tisztességes, ami igazságos, ami tiszta, ami
szeretetreméltó, ami jó hírû, ha valami ne-
mes és dicséretes, azt vegyétek figyelembe!
Amit tanultatok és átvettetek, hallottatok és
láttatok is tõlem, 
azt tegyétek, és veletek lesz a békesség Iste-
ne!”  
(Pál levele a Filippiekhez 4. rész 8-9.versei)

A karácsony egyedülálló az ünnepek so-
rában, hiszen nem csupán az Istenben
hívõ keresztyének tartják számon. Hosz-
szas készülõdés, sürgés-forgás, takarítás
után karácsonykor megtelnek a templo-
mok. Olyanok is eljönnek, akiket máskor
ilyen helyen nemigen látni. Azt mondják,
ilyenkor még a fegyverek is hallgatnak. 
A Földre érkezett szeretet – Jézus születé-
se – ünnepéhez nem méltó a fegyverro-
pogás. Elemi erõvel tör be csendjével
hangos-rohanó világunkba a Békesség 
Fejedelme, aki „nem lármáz az utcán”. 
A mindennapos kis csatákban is szûnik 
a zaj: a jászol mellett halkan lépdelünk.
Mindenkinek meg kell állni, hiszen Isten
Fia érkezett közénk. Reméljük, talán
akad, aki a csendben meghallja az angya-
lok szózatát: „Üdvözítõ született ma nek-
tek!”

A karácsony utáni napokra azonban le-
het, hogy már semmi nem marad az ün-
nep hangjaiból, hangulatából, lelkületé-
bõl. Úgy tûnik, már minden ajándékról
lekerült a díszes csomagolás, az ünnepi
vacsora morzsái is lassan elfogytak, cson-
kig égtek a gyertyák az adventi koszorún.
Már nem szikráznak a csillagszórók sem.
Egyedül a harang szól még hívogatóan, s
vele együtt konganak az üres templomok.
A „csendes éj” után jönnek a zajos hét-
köznapok. Esetleg már a szilveszteri szó-
rakozás lázában égnek sokan. 

Ennyi lenne az üdvösség megérkezése? Ez
lenne a megváltás? Hirtelen fényesség az
égen, egy-egy feketeségbe hasító csillag-
szikra, aztán újra sötétség? A vásárlási lá-
zon és az üzletek reklámhadjáratán kívül
sok nemes, dicséretes és szeretetreméltó
szokás, mozdulat kapcsolódik a kará-
csonyhoz. Az ünnepek elmúltával ezek is
mind semmivé lesznek?

De jó lenne valamit magunkkal vinni! De
jó lenne olyan ajándékot kapni, amely
akkor is értékes, amelyet akkor is érdemes
elõvenni, amikor nincs csillogó papírral
borítva! Jó volna, ha legszebb öltönyünk-
kel együtt nem vetnénk le az ünnepet is,
hanem mindig megmaradna bennünk a
testté lett Szeretet ünnepe! Bárcsak szí-

vünkbõl fakadnának a szeretettel adott
szavak, mosolyok és ölelések, és nem kel-
lene attól tartani, hogy elszakad a díszbo-
rítás, és meglátszik, hogy belül valójában
mi rejlik! De jó lenne, ha nemcsak egy éj-
szakára állna meg a háború, ha a békes-
ség mindig körülölelne!

A karácsony is – mint Isten gyermekeinek
minden ünnepe – legalább két sajátossá-
got hordoz. 

Egyrészt emlékezés és rácsodálkozás Isten
tetteire, jóságára. Pál apostol a fent idé-
zett igében azt mondja a filippibeli gyü-
lekezetnek: „amit tanultatok és átvettetek,
hallottatok és láttatok is…”. Isten kézzel-
foghatóvá tette, teszi számunkra szerete-
tét. A mindenható Istennek egy kopott
kis istállóba való alázkodása nem az ün-
nepi családi fotó kedvéért történt, hanem
ezzel valóságosan kinyilvánította, hogy
szeretete végtelen. Nem lehetünk olyan
távol tõle, hogy ne érhetne el. Nem lehet
olyan nagy a reménytelenség éjszakája,
hogy az õ világossága ne tudna áthatolni
rajta. Jézus születése és egész élete Isten
szeretetének következetes szemléltetése:
„amit láttatok is…”. Erre utal, erre emlé-
kezteti a gyülekezetet Pál apostol: láttá-
tok, hallottátok, megtanultátok.

Isten gyermekei ünnepének másik oldala
az, ami megmarad a mindennapokra.
Amit magunkkal viszünk. Akinek az éle-
tét megérintette Isten szeretete, aki talál-
kozott vele, azt átformálja. Maga is Isten
szeretetének szemléltetõjévé, hordozójá-
vá lesz. Mint ahogyan Pál is bátran írhat-
ta: tõlem is ezt láttátok. Képzeljük el,
hogy mi történt volna, ha a pásztorok és
a bölcsek, a tanítványok és mindazok,
akik Jézussal találkoztak, magukban tar-
tották volna, amit átéltek! Hogyan tudta
volna meg a világ, hogy Õ a Megváltó? 

Az ige arra biztat: tegyétek! Vajon nem
azért olyan erõtlen az igehirdetés és az
egyház minden szolgálata, mert nem
aszerint élünk, amit hallottunk és láttunk
Jézustól? Vajon nem azért maradnak az
év nagyobb részében üresen a templom-
padok, mert mi is csak heti egy napra ölt-
jük magunkra ünnepi énünket? Ne így le-
gyen! „Amit tanultatok és átvettetek, hal-
lottatok és láttatok is – nemcsak Páltól,
hanem az Úr Jézustól –, azt tegyétek, és
veletek lesz a békesség Istene!” – minden-
nap.

Mihály Sándor

KARÁCSONY MA!
Szerzõ: Pecznyík Pál

Karácsony ma zajos
készülés, csillogás.
Zárt szívekben 
ma sem jöhet a Messiás!

Karácsonyfát állít ma, 
sok milljó család,
s nem kell az ajándék,
mit Isten ingyen ád.

Úgy néznek Jézusra,
mint kis csecsemõre,
Jézuskát s a jászolt,
elteszik jövõre.

Gyermekeik újra
játszhatnak majd véle,
Isten áldott Fiát,
így teszik ma félre.

Pedig Õ hatalmas
Úr a világ felett!
Szava hozta létre
a földet, az eget.

Hogy állsz meg Elõtte,
te parányi ember,
ha majd ítéletre von, 
mint Bíró, egyszer?!

Még hozzá fordulhatsz,
születése napján,
bûnbánó szívvel, 
hogy üdvösséget kapjál.

Csak ott: ahol a szív,
Jézust rejtõ jászol,
lehet ma igazi,
boldog, szép, karácsony.

Az ökumenikus imahét

–  valószínűleg a szokás szerint –

január harmadik teljes hetében, 

január 17-21 között lesz. 

Mindenkit szeretettel hívunk és várunk!

Figyelje a hirdetéseket!

Szeretet
A szeretet nem mindig nagy 
kövekbõl rakja dómok pilléreit.
Jelentéktelen kicsinyekbõl alkotja
legszebb mestermûveit.

(Németbõl fordította:
Túrmezei Erzsébet)
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Verena
Biztonsági Szolgálat 
■ lakóépületek, üzemek és
intézmények védelme 

■ járőr és kivonuló szolgálattal 

■ Szada területén néhány percen
belüli intézkedés

■ a szükséges riasztó és/vagy
kamera rendszerek 
szakszerű 
telepítése kedvező 
áron, 
részletfizetéssel

06 20 772-1019
www.werena.hu

Törődjünk egészségünkkel!
Téli vitamin- és ásványianyag források, gyógyító ételek – 
a teljesség igénye nélkül

Alma: Nyersen szomjoltó, étvágyjavító, gyümölcssaláták tarto-
zéka. Erõsíti az immunrendszert és a keringést, védi a szívet,
tisztítja a beleket, méregteleníti az emésztõrendszert, mérsékli a
magas  vérnyomást, a vérzsírokat és az érelmeszesedés ütemét,
csökkenti a fogínyvérzést. Tele van vitaminnal, viszont nagyon
kevés kalóriát tartalmaz. Ennek köszönhetõen egész évben 
remek karcsúsító fogásokat készíthetünk belõle. Aki naponta 
elrágcsál egy almát, az a fogainak is jót tesz: erõsíti a fogínyt, a
gyümölcsben lévõ oxálsav pedig fehéríti a fogakat. 

Fokhagyma: Segíti a méregtelenítést. Fertõtlenítõ, vírus- és bak-
tériumölõ, tele van C-vitaminnal, szelénnel és kénnel. A felso-
rolt anyagok mindegyike tökéletesebbé teszi arcbõrünket. 

Káposzta: C-, B1- és B2 vitamint tartalmaz. (A savanyú ká-
poszta nyersen fogyasztva szinte a teljes C-vitamin tartalmát
megõrzi.)  Gyomor- és bélrendszeri gyulladás, fekély jó gyógy-
szere, az ízületi gyulladást csökkenti. 

Sárgarépa: Jelentõs vitaminforrás. Karotint, szénhidrátot, B- és
C vitamint tartalmaz. Nyersen fogyasztva fõként gyermekeknek
értékes és tápláló kiegészítõ étel.  

Torma: Eredetileg gyógynövényként termesztették. Reszelt gyö-
kerét minden nap ehetjük: étvágygerjesztõ, emésztést elõsegítõ,
gyomorjavító, fokozza az anyagcserét, elõsegíti a vizelet kivá-
lasztást, a vérkeringést is elõnyösen befolyásolja, s kitûnõ gyul-
ladáscsökkentõ hatású ízületi bántalom esetén. Várandós
anyák, vesebetegek nagy mennyiségben ne fogyasszák. Gyerme-
kek reszelt almával keverten szeretik. 

Vöröshagyma: Illóolajat, B- és C vitamint tartalmaz. Baktéri-
umölõ hatása van, ezért a meghûléses idõkben  a fertõzések
megelõzésére is használták. Étvágyhozó, antibakteriális, külö-
nösen influenza, meghûlés, légcsõhurut esetén hatásos. Fokoz-
za az emésztõnedvek elválasztását, hígítja a vért, gyulladáscsök-
kentõ hatása is van. Bélféregûzésre, vizelethajtásra, illetve vércu-
kor csökkentésére is használják.  Szoptatós anyák kerüljék az
erõsen hagymás ételek fogyasztását, mert az illóolaj aromák 
átmennek a tejbe. 

Forrás: Bártfai Laci bácsi – Gyógyító ételek

SAJTÓKÖZLEMÉNY

PIROTECHNIKAI TERMÉKEK év végi használata

A polgári célú pirotechnikai tevékenységek felügyeletét a
155/2003.(X.1.) Korm. rendelet szabályozza. 
Megyénk rendõrkapitányságainak munkatársai az ünnepi idõszak-
ban a pirotechnikai termékek forgalmazását, birtoklását és felhasz-
nálását fokozottan ellenõrzik. 
Felhívjuk az állampolgárok figyelmét, hogy a játékos pirotechnikai
termékeket a 14. életévüket betöltött személyek egész évben enge-
dély nélkül, viszont a kis-, és közepes tûzijátékot kizárólag nagyko-
rú személyek, december 28 – 31. közötti idõszakban engedély nél-
kül vásárolhatnak, birtokolhatnak. A közepes tûzijáték termékek
esetében továbbra is tilos a bombák, „tûzijáték bombák mozsarak-
ban”, római gyertya forgalmazása, birtoklása és felhasználása. Játé-
kos pirotechnikai terméket 1 kg nettó hatóanyag-tartalomig/ kis-, és
közepes tûzijátékot 3 kg nettó tömegig tárolhatnak egy idõben ösz-
szesen.  
A fenti tûzijáték termékeket december 3l-én 18:00 órától január 
1-én 06:00 óráig használhatják fel. 
A fel nem használt termékeket maximum öt napon belül a forgal-
mazó által megjelölt helyre vissza kell szállítani. 
Magánszemély petárdát továbbra sem használhat fel és nem is
birtokolhat. A szabálysértõkkel szemben az eljárásokat a hatóság
soron kívül lefolytatja. 
A rendõrség az ellenõrzések során a jogsértõkkel szemben szabály-
sértési eljárás indít, mely alapesetben 50 ezer forintig terjedõ pénz-
bírsággal sújtható, az engedély nélküli pirotechnikai tevékenységet
végzõ személyek részére akár 100 ezer forint pénzbírság is kiszabha-
tó. A pirotechnikai termék az eljárás során lefoglalásra kerül.
Kérjük, hogy a fenti termékeket az elõírásoknak megfelelõen,- a bal-
esetek elkerülésének érdekében – fokozott óvatossággal használják! 

Pest Megyei Rendõr-fõkapitányság

Szent Miklós
Szent Miklós napján az
idén is ellátogatott a
Mikulás a szadai 

Faluházba. Ragyogó szem-
párok gyermeteg várakozás-
sal fogadták a hozzájuk 
érkezõ, ajándékot osztó
Télapót. A Védõnõk 
szervezésében jött az óvo-
dás kor alatti kicsinyekhez! 
Nagyon szép délelõtti 
mûsor volt!

Fotó: Dezsõ Balázsné 
Szekeres Alíz



22 2 1 1 1  S Z A D A  T Á J É K O Z T A T Á S

2 0 1 0 .  D E C E M B E R

VIDAutó
A gépkocsi tulajdonosoknak, célszerû megtanulni a
címben található elnevezést, amely egy most megnyílt
szerviz neve. Sokáig találgattuk, hogy mi lesz a Fõ út Ve-
resegyház felé esõ végén, többen azt gondolták, hogy
minden elõzetes hír ellenére mégis épül a TESCO, de
nem, ez egy másik beruházás.
December 8-án sajtótájékoztatóval nyitották meg a gép-
kocsi szerviz tevékenyégét. A meglepõen nagy létszámú
sajtós csapat megismerkedhetett a legmodernebb be-
rendezésekkel felszerelt, minden igényt kielégítõ szol-

gáltatásokkal,
amit a cég kí-
nál a gumicse-
rétõl a bérau-
tóig. Az érdek-
lõdõket Vida
Mária ügyveze-
tõ igazgató ka-
lauzolta körbe,
majd átvágta a
nemzeti színû
szalagot is.

Az Emberi Jogok Világnapja – ingyenes jogsegélyszolgálat
December 10-e az Emberi Jogok Világnapja. Sajnálatos tény, hogy bár az Emberi Jo-
gok Egyetemes Nyilatkozatát már 1948-ban elfogadták, a mai napig vannak olyan
pontjai, amelyek mindennapi alkalmazása hagy kívánnivalót maga után, többek kö-
zött a pszichiátriákon is.
Az Állampolgári Bizottság az Emberi Jogokért Alapítvány, amelynek célja fel-
tárni és megszüntetni a pszichiátriákon elkövetett emberi jogi sérelmeket, 16
éve ingyenes jogsegélyszolgálatot mûködtet, melyre azok jelentkezhetnek, aki-
ket sérelem ért valamilyen pszichiátriai kezelés során. A tapasztalatok azt mu-
tatják, a segítség létszükséglet, mert még mindig gyakran fordulnak elõ a be-
tegek személyiségi jogait durván megsértõ pszichiátriai beavatkozások, külö-
nösen kényszerbeszállítások, kényszerkezelések során. Elég, ha a 2010-ben
nagy port felvert kiskunhalasi ügyre gondolunk, ahol mostanáig a pszichiátri-
ai otthon három dolgozója ellen emeltek vádat az ápoltak ellen elkövetett sze-
mérem elleni erõszak, testi sértés és zsarolás miatt. A kiskunhalasi otthonban,
csakúgy, mint más pszichiátriai otthonokban, a bentlakók egy része saját aka-
rata ellenére kénytelen az otthonban leélni az életét, és elszenvedni különféle
sérelmeket nap mint nap.
A 16 év során az alapítvány számtalan esetben tudott segítséget nyújtani, pél-
dául amikor egy hölgy elektrosokk-kezelés következtében szinte teljesen meg-
vakult, vagy amikor egy hölgy csuklását pszichiátriai kényszerkezeléssel akar-
ták kezelni.
Ezen a napon szeretnék még inkább felhívni erre a problémára az emberek fi-
gyelmét, illetve szeretnék kérni azokat, akiket sérelem ért, vagy tapasztalnak
ilyet a környezetükben, jelentkezzenek, hiszen csak akkor szûnhet meg végleg
az emberi jogok sárba tiprása, ha napvilágra kerülnek az elkövetõk. Az alapít-
ványhoz fordulók adatait minden esetben bizalmasan kezelik.
Az ingyenes jogsegélyszolgálatot a 06 1 342 6355-ös telefonszámon tudják el-
érni. Munkaidõn kívül üzenetrögzítõ fogadja a hívásokat.
Állampolgári Bizottság az Emberi Jogokért Alapítvány
Tel.: 06 1 342 63 55 Levélcím: 1461, Budapest Pf.: 182
info@cchr.hu www.emberijogok.hu


